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Opuščanje Icooperaciisice proizvodnje 

govcn-i o odprtih 
vpr3saniih kmetijstva 

Udkar j e tudi republika p o 
segla s svoj imi stališči in pr i 
poročili v reševanje nekaterih 
problemov kmetijstva v S l o v e 
niji, j e več upanja, da se b o d o 
nepravilnosti le pričele reševa
ti. Kaj j e narobe in kako naj 
se rešijo zadeve, o tem je b i lo 
že vel iko napisanega in i zgovor 
jenega. Poleg kmetova lcev obeh 
sektorjev so o tem razpravljali 
tudi na mnogih sejah in konfe 
rencah družbenopoli t ičnih orga
nizacij. Pr ipombe, sklepe in 
predlogo k republiškemu osnut
ku stališč so občinske skupščine 
po javni razpx'avi predložile re 
publiški skupščini. K a k o bo (če 
sploh bo) vpl ivala široka javna 
razprava na reševanje vseh pe 
rečih vprašanj s lovenskega k m e 
tijstva, b o m o kmalu videli . 
Upajmo, da ne bo vse zaman in 
da priporočila in pr ipombe ne 
darski položaj kmeti js tva se m o -
bodo obležale v predalih. G o s p o -
ra izboljšati. 

V razpravi j o b i lo m n o g o g o 
vora tudi o kooperaci j i . K o m e n 
tirali so, zakaj število koope ra -
cijskih p o g o d b upada in da d e 
lovne organizaci je postavljajo 
svoje ekonomske kriteri je o ka
tegoriji kooperanta ter o vrsti 
in obsegu kooperaci je . O b d e -
klariranju kmetijskih de lovnih 
organizacij za d ružbena podje t 
ja, ki so z reformnimi ukrepi 
izenačena z drugimi panogami 
našega gospodarstva, se j e d ruž
beni sektor kmetijstva v večini 
pr imerov odrekel kakršnikoli 
neposredni družbenoekonomski 
funkcij i in išče konjunkturni d o 
hodek, kjer se ta le kaže. Tako 
postajajo priporočila s rednje

ročnih p lanov republ ike in o b 
čin nerealizirane želje, ki n ima
j o v e č svo je materialne osnove . 
Za to postaja tudi vsa zakonoda
j a o racionalnem izkoriščanju 
zemlj išč in občinski odlok o ta
ko imenovanem agromin imumu 
nerealen. Nadaljnja posledica 
tega j e , da družbeni sektor o p u 
šča nabavl janje srednje in težke 
mehanizaci je in svoje interveni-
ranje z n jo na zasebnem sektor
ju. T a k o se tudi rahlja doseda
nja tradicionalna vez med tako 
imenovano zadružno mehaniza
c i jo in kmetom. Čedal je več 
s t rojev j e v zasebni lasti, v e n 
dar ti stroji niso vedno drobna 
mehanizacija, ki j o relat ivno 
majhna kmeti ja potrebuje, t em
več prav tako srednja mehani
zacija, ki služi za opravl janje 
storitev na podeželju. Pri tem 
j e t reba poudariti , da so ti pre
miki logična posledica »rac iona
lizacije« družbenega sektorja pri 
servisni mehanizacij i in j e po ja 
va številnih traktorjev v zaseb
ni lastnini nujna posledica praz
nine, ki se j e pojavljala. O b 
vsem tem ugotavl jamo le, da j e 
število kmetijskih strojev za 
dosedanji obseg proizvodnje 
premajhno, da pa zahteva po 
živi tev proizvodnje dodatno 
s t ro jno opremo. Vlaganje rela
t ivno visokih sredstev v nabavo 
mehanizaci je pomeni v mnogih 
primerih imobil izaci jo sredstev 
zasebnega kmetijstva v direkt
na sredstva za proizvodnjo , kot 
so mineralna gnojila, kvali tet
na semena, izboljšava osnovne 
č rede itd. 

Največ kooperaci jskih p o g o d b 
poznamo v organizirani p ro iz 

vodnj i mleka, kjer zakonodaja
lec pogo ju j e izplačila premij o r 
ganizaci jam, ki se ukvar ja jo z 
o d k u p o m mleka po sklenjenih 
pogodbah. Prav tako so le tsti 
kmetijski proizvajalci , ki so 
sklenili pogodbeno razmerje, 
upravičeni d o garantiranih cen 
mleka. Ugodne priložnosti, ko 
zakonodajalec z zakonskimi 
ukrepi in s sredstvi forsira p o 
godbeno sodelovanje v g o v e d o 
reji, žal na o b m o č j u ptujske o b 
čine niso izkoristili v taki meri, 
kot j e bi lo zaželeno. Se vedno 
ima večina pogodb formalni 
značaj in organizacija ne izko
rišča vseh možnosti za širjenje 
resničnega proizvodnega sode lo
vanja. 

V prometu s kmetijskimi pri

delki kmečki proizvajalci niso 
več prepričani v prodajo svojih 
proizvodov. Zaradi tega si spret-
nejši kmet je sami iščejo tržišče 
in sami vnovčujejo svoje pri
delke. Neizpolnjene medsebojne 
pogodbe med kmetijskimi de
lovnimi organizaci jami in k m e 
ti pa slabijo zaupanje kmeta v 
obstoječe organizaci je in nasta
ja jo žel je po ustanavljanju 
manjših zadrug, kjer b o nj ihov 
vpi iv močnejš i in za katere m e 
nijo, da b i bol je in zanesl j iveje 
vnovčeva le n j ihove pridelke 
(Gorišnica, C i rkovce idr.). 

Kaj men i jo predstavniki obra
ta za kooperac i jo o teh vpraša
njih in o možnostih razvoja s o 
delovanja, b o m o poročali pri
hodnjič . Z R 

Ma področju 

Zdravstvenega 
varstva otrok 
bo treba več storiti 

v okv i ru T E D N A O T R O K A 
je občinska zveza pri jatel jev 
mladine Ptuj organizirala p o 
svetovanje o zdravs tvenem sta
nju in o prevent ivnih ukrepih 
na področ ju zdravstvenega va r 
stva o t rok v občini . Posve tova
nja so se udeležili zdravniki , ki 
delajo pri zdravs tvenem varstvu 
mladine, poslanci, upravitel j i 
šol in člani predsedstva zveze 
prijateljev mladine. 

Zdravniki so poročal i o zdrav
stvenem stanju otrok in pouda 
rili, da j e to še v e d n o zaskrb
ljujoče, čeprav smo v zadnjih 
letih omeji l i nekatera obolenja . 
Zelo so razširjene nalezl j ive bo
lezni, hepatitis, ki zaradi p o v r 
šne dietne prehrane zapušča p o 
sledice, pri o t rocih so še številni 
primeri slabe drže, okvar h r b 
tenice, stopal, v ida in sluha, g o 
vorne motnje , posebno vpraša
nje pa j e mentalno zdravje mla 
dine. Ze lo zaskrbl jujoče j e bo
lezensko stanje otroškega zo
bovja in prav na tem področ ju 
bo treba storiti še več . V občin i 
ifnamo le eno otroško zobno a m 
bulanto, ki zaradi pomanjkanja 
Sfedstev ne more opravljat i vseh 
lalog za številne paciente. Ot ro-
'^i iz oddaljenih krajev pa težko 
Prihajajo v Ptuj, zato bo nujno 
Razširiti zobozdravs tveno delo 
^a terenu, ob šolah ali v kra
jevnih ambulantah. / 

Udeleženci so kri t ično ocenil i 
sistematične preglede po šolah, 
Saj otroke pregledajo vsaka šti-
•"i lota. Predlagali so, da se naj 
pregledi šolske mladine oprav i 
la vsaj vsaki dvo leti, obvezno 
â naj bi bili vsi otroci p reg le 

dani pred vs topom v o snovno 
•̂Jlo in v otroške vars tvene u -

Jtanove. V zadnjih letih j e manj 
^^edstev za preventivne ukrepe 
^di na področ ju otroškega var -
'̂ â, to pa zelo slabo vpl iva na 
i^ravočasno zdravljenje, p o v e č u -
^jo pa se izdatki za kurat ivno 
^^trošnjo. 

zdravje otrok vp l iva jo ne -
'̂'Gjena in nepravilna prehrana, 

.'abe s tanovanjske razmero, sla-
^ preskrba z v o d o v Halozah, 
^^Primerne šolske učilnice, ki 

pozimi ne dajo zadovo l j ivo 
Srevati, nizki družinski stan-

ĵ f̂d in pomanjkanje zdravs tve-
prosvetljenosti staršev in o -

, Udoipženci so bili mnenja, da 
^ treba več storiti na p o d r o č 

j u prosvetl jevanja občanov , več 
sredstev j e potrebnih za grad
njo novih šol in adaptaci jo o b 
stoječih šolskih zgradb, saj že 
ni m o g o č e verjeti resnici, da v 
Zetalah sedi jo otroci L, V. in 
VII . razreda na istih stolčkih, 
zato ni čudno , če imajo okvare 
hrbtenic, in prav tako ne bi 
smeli dopustiti , da v Dornavi 
poučuje jo ot roke v kletnih p r o 
storih. 

Zdravniki so predlagali, da bi 
moral i misliti na ptujskem p o 
droč ju na mentalne posvetoval 
nice, na podeželju pa bi moral i 
imeti več zdravstvenega kadra 
in v e č sredstev za prevent ivno 
dejavnost . Občinska skupščina 
j e letos namenila za prevent ivo 
12 mi l i jonov starih dinarjev, to 
pa ne zadošča za nujne pot re 
be. Na posvetovanju smo slišali, 
da j e zdravstveni center Mar i 
bor namenil ptujski občini nekaj 
sredstev za prevent ivo, del sred
stev pa b o treba uporabit i za 
ot roško prevent ivo. 

Prosvetni delavci so izrazili 
žel jo po v e č j e m in tesnejšem s o 
delovanju z zdravstvenimi d e 
lavci, saj bi tako lahko marsi 
katere probleme skupaj reševa
li. O b šolskih malicah bi spet 
lahko vsem o t rokom delili kal
c i jeve tablete, ki bi pr ipomogle 
za boljše zdravje zob, zdravniki 
naj bi v času nalezljivih b o l e 
zni opozori l i šole na nekatere 
prevent ivne ukrepe itd. 

Prav tako j e treba v pr ihod
nje ustvariti sodelovanje med 
otroškimi varstvenimi ustano
vami in dispanzerji g lede red
ni ii p regledov otrok kakor tudi 
glede drugih nalog na tem p o 
droč ju . 

Na posvetovanju so izvolili 
veččlansko komisi jo iz vrst 
zdravstvenih, prosvetnih in s o 
cialnih delavcev, ki b o d o stro
kovno obdelali ankete in p o r o 
čila o zdravstvenem stanju o -
trok, izluščili probleme in pred
lagali ukrepe ter pripravili p ro 
gram otroškega zdravstvenega 
varstva v ptujski občini 

2 . A . 

0bčinsi<a konferenca ZKS Lenart 

Štiri bistvena 
podrocfa 
delovanja ZKS 

Zadnja seja občinske kon fe 
rence zveze komunis tov S l o v e 
nije Lenart j e bila namenjena 
predvsem razpravi o delu z v e 
ze komunis tov Sloveni je med 
V, in VI . kongresom Z K S , kot 
smo že poročali . Uvodni referat 
o tem vprašanju j e imel Rudi 
Pen. Ob jav l j amo nekatere s tva
ri iz obširnega referata. 

V u v o d u j e Rudi Pen povedal , 
da j e resolucija V . kongresa 
Z K S usmeri la de lovanje č lanov 
Z K S p redvsem na štiri bistvena 
področja , kjer j e morala zveza 
komunis tov zastaviti ves svoj 
vp l iv in angažiranost, saj p red
stavljajo ta področ ja v svo jem 
širšem obsegu pravzaprav ce lo t 
na dogajanja in reševanje p r o 
b l emov v našem družbenoeko
nomskem in pol i t ičnem ž iv l je 
nju. 

Ta g lavna področ ja so: 
1. Vzporedno z d inamičnim 

gospodarskim razvojem se j e 
pojavila cela vrsta protislovij , 
ki so zavirala kvali tetno rast 
pro izvodnje in produktivnost i 
dela. 

2. Reševanje gospodarske p r o 
blemat ike v gospodarsko e k o 
nomskem smislu pa j e povezano 
tudi z reševanjem odnosov med 
l judmi v samoupravni družbi. 

3. Vzporedno z reševanjem 
protislovij v gospodarsko e k o 
nomski sferi in razvi janjem sa
moupravl jan ja pa j e zveza k o 
munis tov Sloveni je nakazala v 
petem kongresu tudi na potrebe 
novih metod in nač inov organi
ziranosti komunis tov. 

4. Peti kongres zveze komun i 
stov Sloveni je se j e zavzel tudi 
za nadaljnji razvoj S loveni je kot 
odpr te socialistične družbe. 

S tem j e Rudi Pen nakazal 
glavna štiri področ ja delovanja 
Z K Sloveni je med obema k o n 
gresoma in j ih v nadal jevanju 
s konkretnimi podatki tudi raz
členil. Pri tem j e poudaril , da 
se j e na jveč razpravljalo o bazi, 
t. j . o gospodarski reformi, o n o 
vih družbenih odnosih, zato j e 
gospodarska in družbena refor
ma politična bitka. Nato je p o 
kazal na bistvene vzroke in na
loge, ki so izhajali iz predre-
formnega jugoslovanskega g o 
spodarstva. Nakazal j e tudi vse 
bis tvene pozit ivne in negat ivne 

posledice izvajanja gospodarske 
reforme, posebno še o odporih , 
ki so v zvezi s t em nastajali. P o 
sebni poudarek j e dal politični 
zmagi brionskega plenuma. 

K o j e vsestransko osvetlil d o 
sežke gospodarske reforme, j e 
povedal tudi, da se niso uresni
čila vsa predvidevanja , p red
vsem pa j e poudari l naslednje: 

— počasnejši j e gospodarski 
r azvo j ; 

— manjša so investicijska 
vlaganja v osnovna sredstva; 

— ni se spremenila kval i f ika
cijska struktura zaposlenih; 

— v letu 1967 j e bila s tagna
ci ja v kmeti js tvu; 

— hudi problemi so v šolstvu, 
zdravstvu in socialnem skrbstvu. 

Pri t em j e tovariš Pen pouda
ril, da nismo sposobni rešiti v s e 
ga naenkrat. 

Nato j e podrobno obravnaval 
gospodarska gibanja v republ i 
ki, občini in v posameznih d e 
lovnih organizacijah v občini , 
posebno še kmeti js tvo. Na k o n 
c u j e nanizal najvažnejše na lo 
ge Z K za nadaljnji razvoj in 
uspeh proti etatističnim silam 
in pri t em poudaril , da j e re 
forma zaostrila prejšnje in o d 
prla n o v e probleme. 

O vprašanjih, ki so bila o b 
delana v referatu, se j e razvila 
zelo pestra razprava, o kateri 
smo delno že poročali . O raz
pravi o kmeti js tvu pa beri te v 
sestavku Problemat ika k m e t i j 
stva. Toš 

Vreme 
Lunine spremembe in v re 

menska napoved za čas od so 
bote, 12., d o nedelje, 20. oktobra 
1968. 

Zadnj i krajec bo v ponede 
ljek, 14. oktobra, o b 16.05. 

Pregled vremena. K o n e c pre
teklega tedna j e začel dotekati 
od zahoda topel val zraka. T a j e 
preprečil , da se hladni zrak s 
padavinami ni razširil proti j u 
gu, zato s m o imeli lepo in top lo 
vreme. 

Napoved: Nekaj manjših pa
davin lahko pr ičakujemo konec 
tega tedna. Poslabšanje vrenie-
na bo kratkotrajno, nato b o spet 
lepo v r e m e in toplo ok rog 20 s to
pinj Celzija. V e č j e poslabšanje 
vremena b o nastopilo šele okrog 
27. oktobra . 

A l o j z Cestnik 

TE DNI 
PO SVETU 

Predsednik 
Avstrije je obiskal 
Uugosiavijo 

v prejšnjem tednu se Je mudil 
na šestdnevnem obisku v naši dr
žavi predsednik republike Avstri
je Franc Jonas. 

Predsednik sosedne dežele, g ka
tero razvija Jugoslavija sodelova
nje na raznih področjih, se je po
govarjal s predsednikom Titom o 
vprašanjih, ki zanimajo obe deželi. 
Izmenjala oa sta stališča tudi o 
aktualnem dogajanju v sodobnem 
svetu in v mednarodnili odnosih. 

Predsednika Tito in Jonas sta 
ocenila dosedanje sodelovanje Ju
goslavije in Avstrije kot zadovo
ljivo. Podčrtan je bil pomen indu
strijske kooperadjc, turizma, bla
govne menjave in sodelovanje ju 
goslovanskih delavcev v avstrij
skem gospodarstvu. Posebno sta 
podčrtala pcwnen maloobmejnega 
prometa lii številnih stikov pred
stavnikov obmejnih območij obeh 
dežeL Izražena je bila obojestran
ska želja po nadaljnjem razširja
nju vseh oblik medsebojmh odno
sov. 

SESTANEK M^lfRAVUAL-
NEGA KOMITEJA 
V BUDIMPEŠTI 

Glede na stanje v mednarodnem 
delavskem gibanju, Id se je razvi
lo zaradi intervencije v Češkoslo
vaški, je zbudil posebno pozornost 
sestanek pripravljalnega komiteja 
komunističnih partij v Budimpešti. 

Pripravljalni komite se je raz-
sel z ugotovitvijo, da je mednarod
no komunistično posvetovanje po
trebno, vendar pa je treba ponov
no razmisliti o datumu tega se
stanka. Glede na to, posvetovanja, 
ki je bilo sprva predvideno za ko
nec letošnjega novembra v Mo
skvi, ne bo. 

Očitno je, da skupina partij, ki 
želijo to posvetovanje v čim kraj
šem času, ni mogla v situaciji, ki 
jQ nastala z intervencijo v Češko
slovaški, vztrajati pri svojih že
ljah. Tako bo treba počakati ne
kaj tednov, da bi na novem sestan
ku še enkrat ujjotovili potrebo po 
posvetovanju, aJi pa da bodo tudi 
že doloai i datum posvetovanja. 

Razpoloženje v nelzaterlh komu
nističnih partijah, predvsem v ita
lijanski in francoski, j e bilo, kot 
je videz, glavna ovira sklicanja 
posvetovanja v že predvidenem 
času, ne da bi prej razčistili dolo
čena vprašanja, ki že dalj časa 
razkrajajo mednarodno komuni
stično gibanje. O tem priča med 
drugim tudi pisanje italijanskega 
lista Paese sera, ki pravi, da je 
bila v Budimpešti «.huda bitlca« in 
da je odvisen rezultat sestanka 
pripravljalnega komiteja 17. no
vembra predvsem od stanja nor
malizacije v Ceškoslovašlvi-

ČEŠKOSLOVAŠKA 
DELEGACIJA V MOSKVI 

Po večkratni odložitvi in nego
tovosti j e v prejšnjem tednu obi
skala Moskvo češkoslovašl^a dele
gacija, ki so j o sestavljali Dubček, 
Černil< in Husalc Nekaj časa po 
vrnitvi deJegacije ni bilo o pogo
vorih nič znanega, dokler niso o 
tem spregovoril na predsedstvu 
CK KP Slovaške in pozneje na se
ji predsedstva CK K P CSSR. 

Miha Marinko med 
ermoškimi levci 

Ormoški člani zelene b ra tov 
ščine so imeli v sobo to v gosteh 
visokega lovskega gosta Miha 
Marinka, ki se j e udeležil n j i 
hovega jesenskega lova na f a 
zane. V sorazmerno boga tem l o 
v išču j e ta dan pokalo ko t za 
stavo. Na t radicionalnem » z a d 
n j em pogonu« , ki so ga priredili 
v grajski restavraciji , pa so o r 
moški lovci skupaj s s v o j i m v i 
sokim lovskim gos tom rekli 
marsikatero lovsko šalo, ki j ih 
j e lovska latinščina na s rečo z e 
lo bogata. 

J. S. 

Ormožanci na proslavi 
100-letnice prvega 
slovenskega taiiora 
v Ljutomeru 

P o grobih in neuradnih p o 
datkih se j e pros lave 100-letni-
c e prvega s lovenskega tabora v 
Ljutomeru udeleži lo tudi okrog 
2000 prebiva lcev iz o rmoške o b 
čine, ki so s s v o j o navzočnost jo 
prispevali lep delež k proslavi 
tega vseslovenskega praznika. 

V Ormožu se že pr ipravl ja jo 
na proslavo drugega s lovenske
ga tabora, k i b o pr ihodnje leto 
v Ormožu. 

J. S. 

Bistriška osnovna šola 
bo dobila ime 

Letošnja jesen pomeni za bistri
ško osnovno šolo nove možnosti 
nadaljnjega razvoja. Z novim šol
skim letom je dobila šola končno 
po tolikih nevšečnostih svojega 
ravnatelja. 

Poseben dogodek pa bo za bistri
ško osnovno šolo, ko bodo ob pet
indvajseti obletnici ustanovitve 
pohorskega odreda prevzeli njego
vo ime. V teku so že priprave na 
to slovesnost, na kateri bodo sode
lovali tudi preživeli borci pohor
skega odreda. 

V Ljutomeru so proslavili 

100 let prvega 
slovenskega tabora 

v nedel jo j e b i lo v L ju tomeru 
slavnostno zborovanje v p o č a 
stitev 100-letnice prvega s loven
skega tabora. Pred sto leti se j e 
na zborovanju v tem kraju pri
če lo odloči lno gibanje za zedi-
njeno Sloveni jo . L ju tomer j e 
preteklo nedel jo ves slavnosten 
in v zastavah sprejel okol i 30 
tisoč udeležencev proslave od 
blizu in daleč. Med številnimi 
uglednimi gosti in zastopniki 
našega kulturnega in d ružbeno
polit ičnega živl jenja so prišli 
pokrovitel j l jutomerske prosla
ve Edvard Karde l j , Sergej Kra i 
gher, Alber t Jakopič, Janez V i -
potnik, Koča Popovič , Lidi ja 
Sentjurc, Miha Mar inko in d ru 
gi ugledni gostje. 

Slavje so pričeli s pokanjem 
možnar jev kot pred sto leti. S le 
dil j e nastop združenih pevskih 
zborov in pihalnih godb . P o 
zdravni govo r j e imel Ivo Su -
mak, predsednik skupščine o b 
č ine Ljutomer. !\Icd drugim j e 
dejal, da j e s lovensko taborsko 
gibanje ustvarilo v našem pre
prostem č loveku t rdno narodno 
zavest, ki j e ostala živa vseh sto 
let, d o današnjega dne. Na tem 
mestu se j e pred sto leti prvič 
manifestirala narodna zavest na 
političen način. Na l ju tomer
skem taboru so od ločno zahte
vali zedinjeno Sloveni jo . 

Na zboru je nato govori l Ed
vard Kardel j , član sveta fede

raci je in pokrovi te l j proslave. 
Med d rugim j e izrazil priznanje 
L ju tomerčanom k uspešni o rga 
nizaciji proslave. O pomenu 
proslave j e med drugim nada
ljeval, da j e prav na t em mestu 
s lovensko l judstvo pred sto leti 
oznanilo n o v o razdobje v raz
vo ju slovenskega naroda v b o j u 
za s v o j o uvel javi tev in o s v o b o 
ditev. Opisal j e družbenopol i t ič
ni položaj S lovencev v tedanji 
dobi in razmere, v katerih so se 
š iroke l judske množ ice o s v o b a 
jale polit ičnega vodstva konser
vat ivnega sloja v slovenski 
družbi. Tisoči in tisoči s loven
skih ljudi, zlasti kmečkega l jud
stva in mladine, so sodelovali 
na taborih, izražali svo je narod
ne, demokrat ične in socialne za 
hteve pa tudi svo je nezadovo l j 
s tvo s poli t iko konservativnega 
vodstva in zahtevali od ločne j šo 
bo rbo za narodnoosvobodi lne in 
socialne c i l je s lovenskega l jud
stva. Ljutomerski tabor j e bil 
prvi ter po vsej verjetnosti tudi 
najradikalnejši v svoj ih zahte
vah in v svo j i kritiki obs to ječe 
ga stanja v slovenski politiki. 
Tovar iš Kardel j j e govor i l tudi 
o mnogih pomembnih uspehih, 
ki j ih j e prineslo taborsko g i 
banje s lovenskemu narodu. 
Predvsem j e demokrat iziralo p o 
litični ustroj s lovenskega naro
da. Edvard Kardel j j e opisal 
razvoj S lovencev vse d o druge 

svetovne vojne in med drugim 
dejal, da je moralo miniti več 
kot petinsedemedeset let, da so 
bili cilji taborskega gibanja 
uresničeni Pred petindvajseti
mi leti j e zboroval prvi revolu
cionarni parlament slovenskega 
ljudstva — kočevski zbor odpo
slancev slovenskega naroda, ka
terega petindvajsetletnico smo 
praznovali prav te dni. V govo
ru se je dotaknil tudi sedanjih 
političnih odnosov, samouprav
ljanja in nekaterih gospodarskih 
problemov. Del govora je posve
til kmetijski politiki in proble
matiki. Naglasil je, da zasebni 
kmetijski sektor ni dobil zadost
ne družbene podpore. Razpolož
ljiva sredstva so nalagali pred
vsem v razvoj velikega družbe
nega kmetijstva. Potrebna je bi
la pomoč tudi mladi industriji. 
Našim kmečkim ljudem gre vse 
priznanje za trdo delo in odre
kanje v prvem obdobju gradit
ve. Poudaril je, da zadružništvo 
in kooperacija tudi ob velikih 
uspehih družbenih posestev ne 
moreta biti preživela stvar. 
Ustvarjati in poglabljati je tre
ba atmosfero zaupanja med 
kmeti in družbenimi kmetijski
mi organizacijami. 

Udeleženci proslave so poslali 
pismo predsedniku Titu. Obis
kovalci in domačini so si popol
dne v velikem številu ogledali 
tudi konjske dirke. Z R 



Problemi 
l e senske setve 

Svet za kmeti js tvo in gozdar
stvo skupščine občine Lenart je 
na zadnji seji obravnaval med 
drugim tudi problematiko j e 
senske setve ozimnih žit. O b 
jav l j amo nekatere stvari iz p o 
ročila s t rokovne službe in raz
prave, ki j e bila na tej seji. 

V poroči lu je bilo poudar je
no, da bi morala s trokovna služ
ba vsako leto posvetiti posebno 
skrb temu vprašanju, zlasti v 
tem, da bi pri setvi in pripra
vah na setev upoštevali v na j 
širšem krogu preizkušene in 
dognane s t rokovne izsledke, ki 
bi vplivali na boljše rezultate. 
Poroči lo med drugim tudi u g o 
tavlja, da je poprečen hektar
ski donos v zasebnem sektorju 
v letu 1967 za 8 mtc nižji kot v 
družbenem sektorju, ki se g ib 
lje od 32 do 35 mtc po ha, ven 
dar bo treba tudi v družbenem 
sektorju izvajati vse agrotehnič
ne ukrepe, da bo dosegel še b o l j 
še rezultate. Prav tako j e bilo 
ugotovl jeno, da so hektarski 
donosi letošnjega leta nekoliko 
nižji od prejšnjih let, kar je 
razumlj ivo glede na vremenske 
razmere. Vendar so se tisti, ki 
so upoštevali osnovne organiza
cijske ukrepe, lahko prepričali, 
da vremenske nepril ike le niso 
toliko škodovale pr idelkom, in 
so zato s svoj imi pridelki zado
voljni . 

Zan imive so tudi ugotovi tve, 
katere sorte pšenice so najbolj 
zastopane v naročilu za zame
njavo semen, in sicer: libelula 
z 59,5 odstotka, bezostaja z 22,2 
odstotka, leonardo z 9,1 odstotka 
in sanpastore z 9,0 odst. Ugodno 
sta zastopana libelula in leonar
do, manj pa sorta bezostaja, 
preveč pa j e zastopana sorta 

sanpastore. T o sorto bi b i lo t re
ba omejit i . 

Nič manj važen agrotehnični 
ukrep, kot j e uporaba kvali tet
nega semena, sta predpriprava 
zemlje in pravilno gnojenje. V 
tem pogledu ni bilo nobenega 
napredka. Kakšne so te p o m a n j 
kljivosti? 

Pretežna večina kmetov seje 
takoj na zorano zemljo in ne 
posveča pozornosti pr imernemu 
sesedanju zemlje. 

Osnovno gnojenje s fosforjem 

in kal i jem se opravlja v neznat
ni meri ali bol je rečeno — nič. 

Setev se v 95 odst. opravl ja 
ročno. 

V razpravi so člani sveta u g o 
tavljali, da smatrajo za pot reb
no, da se proti tistim posestni
kom, ki ne upoštevajo agroteh
ničnih ukrepov (zamenjava se
mena in osnovno gnojenje) , 
podvzamejo ustrezni ukrepi, saj 
so cene pšenice in koruze ugod
ne in j e pridelovanje le-teh 
ekonomično, zato ni razloga, da 

ne bi upoštevali teh ukrepov. 
Prav tako so povedali , da bi b i 
lo treba posestnike na neki na
čin obvestiti , da zamenjava se
mena med sosedi nima efekta. 
Poudarili so tudi, da so kra jev
ne skupnosti najbolj pr imerne 
organizacije, da za svoja o b m o č 
ja priskrbijo vprežne sejalnice. 
Te bi lahko dobili pri družbenih 
posestvih, ki so le-te zamenjali 
s traktorskimi. 

Svet j e razpravljal tudi o d o 
ločitvi skočnine za merjasce. 

Imenoval je tudi komisi jo za 
cenitev elementarnih nezgod in 
komisi jo za izločeno živino za
radi kužne bolezni. Naloga sled
nje je , da oceni tržno vrednost 
živine, ki mora biti izločena za
radi eventualne kužne bolezni. 

Toš 

Občina Ormož 

Kmetijska proizvodnja 
v razdobju 1965-1968 

Doseženi fizični rezultati 
kmeti jske proizvodnje so kl jub 
porastu za obravnavano o b d o b 
je še vedno nižji, kot so bili 
leta 1964, in se le počasi pri
bližujejo proizvodnji , ki j e b i 
la dosežena pred katastrofalno 
točo v severovzhodnem delu o r 
moške občine. Posledice toče so 
še vedno prisotne in so zlasti 
prizadele vinograde ter sadov
njake. 

Glede poljščin j e treba za 
družbeni sektor poudariti, da je 
bilo doseženo povečanje m o č re
alizirati deloma na račun višjih 
hektarskih donosov, predvsem 
pa na račun povečanja setvenih 
površin. Ta ugotovitev velja 
predvsem za koruzo in pšenico. 
Neugodne tržne razmere pri 
prodaji živine so narekovale 
naglo zmanjševanje števila g o 
vejih pitancev, kar je imelo za 

posledico preusmeritev pol jedel
ske proizvodnje, ki j e bila še 
pred nedavnim v celoti podre je
na živinoreji . To se j e odrazilo 
predvsem v proizvodnji belih 
žit, kjer j e pšenica iz že nave
denih razlogov in zaradi usta
ljenih donosov izpodrinila j e č 
men, koruza za zrnje pa je v 
tem času zamenjala silažno k o 
ruzo. 

V zasebnem sektorju j e 26-
-odstotno zvišanje pri pšenici 
in 34-odstotno pri koruzi na
sproti letu 1965 dejanski odraz 
povečanja hektarskih donosov. 
2 e nekaj let nazaj je opaziti, 
da v zasebnem sektorju kmet i j 
stva v ormoški občini zasejejo 
vsako leto približno enako šte
vilo hektarov teh dveh kultur 
in je to eden izmed glavnih ar
gumentov za tako trditev. Gle 
de krompirja, ki ga pretežno sa
di le zasebni sektor, pa j e to zvi 
šanje prav tako relativno. Z a 
radi poplave v letu 1965 in toče 
v letu 1966 so bili pridelki v teh 
letih nizki in je doseženi obseg 
proizvodnje leta 1967 komaj 
enak proizvodnji , ki j e bila d o 
sežena pred letom 1965. Nesti
mulativne cene in negotovo tr
žišče ter slaba kvaliteta, ki j o 
dosegajo kmečka gospodarstva, 
pa niso edini razlog za opušča
nje te proizvodnje, temveč je 
treba tu računati še z novejšo 
tehnologijo pri pitanju živine. 
V krmnem obroku za prašiče in 
govedo j e vedno več žit, zlasti 
koruze, ki daje zadovol j ive in 
gotove pridelke, se lažje uskla
dišči in je enostavnejša pripra
va za krmljenje. K temu je tre
ba dodati še dejstvo, da kmetje 
pridelujejo v glavnem gospo
darske in industrijske sorte 
krompirja, po katerih j e na tr
žišču iz dneva v dan manjše 
povpraševanje, kar na drugi 

strani pospešuje stagnacijo te 
proizvodnje. 

Praksa že nekaj časa kaže, da 
je pri odkupu krompirja pre
majhna razlika v ceni med j e 
dilnim in industrijskim k rom
pirjem, kar j e s stališča proiz
vajalcev prav gotovo nesprejem
ljivo. Ce bi hoteli pri proizva
jalcih doseči preusmeritev na 
kvalitetne sorte, bi morali spre
meniti politiko cen in ]o dife
rencirati v korist kvalitetnih 
sort. 

Za letošnjo spomladansko se
tev poljščin je bilo po podatkih 
obrata za kooperaci jo pri kme
tijskem kombinatu Jeruzalem 
Ormož za kooperaci jo s kmeti 
priskrbljenih 17 ton semenske 
koruze in 2 toni krompirja. V e 
like težave s preskrbo z umet
nimi gnojili so povzroči le v to
vrstni proizvodnji precej.šen iz
pad. Nekateri pokazovalci kaže
j o , da smo pri sklepanju koope-
racijskih pogodb z zasebnimi 
proizvajalci še vse premalo o b 
čutljivi za stvari, ki se nam 
mnogokrat krepko maščujejo, 
njihova posledica pa so pred
vsem — še vedno nezadovolj ivi 
proizvodni rezultati. J. S. 

(Konec prihodnjič) 

Skladnost ali 
zgolf n a k l | u c | e ? 
Nekateri pokazovalci gibanja gospodarstva v ob
čini Lenart 

Po pokazovalcih gibanja g o 
spodarstva v občini Lenart lah
ko ugotov imo, da se je v tej 
občini poprečno dvignila p ro
duktivnost dela v p rvem pol
letju lanskega leta za 29,0 odst. 
Prav za toliko so se povečali tu
di poprečni nominalni osebni 
dohodki , ki prav tako kažejo 
povečanje za 29,0 odstotka. 

Ob tem se nam takoj zastavi 
vprašanje, ali j e to skladnost ali 
zgolj naključje. Takoj v začet
ku moramo ugotoviti , da j e to 
le zgolj naključje. Verje tno bi 
bili prav vsi zadovoljni , če tega 
ne bi bilo, vendar so poprečja 
dostikrat varl j iva, in tako j e tu
di v tem primeru. T o lahko u g o 
tovimo, ko podrobno analizira
m o podatke za vsako panogo p o 
sebej , še bol je pa, če pogledamo 
podatke posameznih podjeti j . 

K o tako pregledamo podatke, 
pr idemo do resničnega sklepa, 
da je to res le naključno, kajti 
nekatera podjetja so povečala 
osebne dohodke v manjši meri, 
kot so povečala produktivnost, 
druga pa so povečala osebne 
dohodke dosti višje kot produk
tivnost dela. Podatki nam p o v e 
do, da je podjetje, ki j e poveča
lo produktivnost za 32 odstotkov, 
povečalo osebne dohodke samo 
za 26 odstotkov. Na drugi stra
ni pa je podjetje, ki j e poveča
la produktivnost za 28,4 odstot
ka, povečalo osebne dohodke za 
40,6 odstotka. 

T o se pravi, da so razna od
stopanja v dobro ali slabo v o b 
činskem poprečju enaka in se 
v občinskem merilu pokrivajo, 
kar je verjetno velika redkost. 
Se več je pa j e odstopanje v pro
duktivnosti med posameznimi 
podjetji. Kot smo že omenili , j e 
poprečni indeks povečanja 129,0, 
največje povečanje j e indeks 
140.3, medtem ko obstaja tudi 
podjetje, ki j e indeks doseglo 
samo z 68,3. To se pravi, da je 
produktivnost v tem podjetju 
celo padla za 31,7 odst. nasproti 
lanskemu prvemu polletju. Za 
temi podatki pa precej zaostaja 
ekonomičnost podjeti j , ki j e v 
poprečju dosežena z indeksom 
102,7. Tudi tu so odstopanja 
med podjetji in je najboljše 
podjot^e doseglo ekonomičnost 
z indeksom 110,6, najslabše pa 
indeks 93,6. 

Pr imerjave med podatki nam 
jasno pokažejo, kako nas neka
teri podatki lahko zavedejo, če 
j ih vsestransko ne analiziramo. 
Se posebno je to važno, ko ugo

tavl jamo narodni dohodek. V 
Slovenij i znaša poprečni narod
ni dohodek na prebivalca okrog 
8000 din in smo tako tudi mi 
zajeti s precej visokim narod
nim dohodkom. Ko pa pogleda
mo poprečni narodni dohodek 
na prebivalca o občini Lenart, 
ki j e samo okrog 2000 din, lah
ko ugotov imo, da smo zelo niz
ko. Poprečja so torej dostikrat 
lahko neobjektivna, če j ih ne 
znamo pravilno uporabljati . 

Toš 

Ormoške delovne 
organiz:aci|e 
v prvem polletju 1968 Industrija 
T O V A R N A PLASTIČNIH IN KOVINSKIH I Z D E L K O V JOZE 

KERENCIC 
Tovarna Jože Kerenčič j e v 

Ormožu edino industrijsko pod
jetje, ki proizvaja številne iz
delke iz plastičnih mas in k o 
vin. V p rvem polletju je ustva
rila 3,330.000 N din celotnega 
dohodka ter zaposluje poprečno 
198 delavcev. Proizvodni plan je 
bil postavljen za prvo polletje 
na 153 ton, proizvedeno pa j e 
bilo vsega 130 ton ali 85 odstot
kov plana. Pretežni del proiz
vodnje (56 odst.) se nanaša na 
dele za motorna vozila, proiz
vodnja teh delov pa je bila d o 
sežena z 81 odstotki. Tudi druga 
proizvodnja iz plastičnih mas je 
za 36 odstotkov nižja od pla
niranih količin. Vzrok nedosega-
nja proizvodnega plana so pred
vsem neurejene tržne razmere, 
izpad na brizgalnem stroju ka
kor tudi znižanje števila zapos
lenih. 

Ce pr imerjamo nekatere po -
kazovalce poslovanja v primer
javi z istim obdob jem lanskega 
leta, v id imo naslednje: Realiza
cija po izdanih fakturah je za 
4 odstotke nižja kot v primer
ja lnem obdobju , na kar so pred
vsem vpl ivale tržne razmere in 
težave pri plasmaju proizvodov 
zaradi vel ike konkurence sorod
nih podjet i j . Terjatve do kupcev 
so višje za 31 odstotkov in so 
odbitna postavka od fakturira
ne realizacije, zaradi česar j e 
dohodek dosežen le s 84 odstotki 
od celotnega dohodka, dosežene
ga v primerjalnem obdob ju . 
Porabljena sredstva so nekol i 
ko hitreje naraščala kot celotni 
dohodek. Izdatki za storitve so 
nižji od poprečja v lanskem le
tu, prav tako tudi stroški re
klame in propagande. Na dru
gi strani pa so občutno porasli 
stroški investicijskega vzdrževa
nja osnovnih sredstev zaradi 
nj ihove zastarelosti, kar terja 
večja popravila in s tem višje 
osnove za obračun. 

Tudi drugi stroški in pr ispev

ki so za 18 odstotkov višji kot 
v primerjalnem obdobju . Med 
njimi so vigje predvsem obresti 
od kreditov, ki j ih je tovarna 
najela za občasna obratna sred
stva. Ti so v enem letu porasli 
za 51 odstotkov. Zaradi poveča
nja poslovnega sklada po za
kl jučnem računu 1967 so tudi 
obresti višje za 16 odstotkov, za
varovalne premije za 20 odstot
kov, vodni prispevek za 24 od
stotkov in prispevek za uporabo 
mestnega zemljišča za 74 odstot
kov. 

Vsi stroški v breme celotnega 
dohodka so v absolutnem znes
ku sicer nižji od primerjalne
ga obdobja , vendar so glede na 
ustvarjeni dohodek sorazmero-
ma višji in znaša indeks 90, 
medtem ko je indeks celotnega 
dohodka le 84. To pa je vseka
kor negativno vplivalo na raz
delitev dohodka. Za bruto oseb
ne dohodke je bilo namenjenih 
skupno 707 tisoč N din, prav to
liko, kot znašajo osebni dohodki 
v plačani realizaciji, vendar za 
38 odstotkov manj kot pred le
tom. Pri tem je treba upošte
vati tudi vel ike zaloge gotovih 
proizvodov in terjatve do kup
cev ob koncu prvega polletja 
1968. Ostanek dohodka je višji 
za 59 odstotkov od primerjalne
ga obdobja , znaša 238 tisoč in 
služi tovarni kot obratna sred
stva. 

Število zaposlenih se j e v 
enem letu znižalo za 35 delav
cev. To so bili predvsem rež i j 
ski delavci in le delno pro izvod
ni. Zaposlenim pa je bilo v pr
v e m polletju letošnjega leta iz
plačanih za 13 odstotkov več 
osebnih dohodkov kot v istem 
obdobju preteklega leta. Pred 
letom j e znašalo mesečno po
prečje osebnih dohodkov 488 
din, v letošnjem prvem pollet
ju pa 649 din, kar daje 33-od-
stotno povečanje. J. S. 

(Konec pr ihodnjič) 

Seminar sindikata 
storitveniii dejavnosti 

Medobčinski odbor sindikata de
lavcev storitvenih dejavnosti ob
čin Ptuj in Ormož je organiziral 
enodnevni seminar, ki se ga je 
udeležilo nad 60 predsednikov in 
tajnikov sindikalnih organizacij in 
predsednikov delavskih svetov ter 
upravnih odborov delovnih organi
zacij iz ptujske in ormoške obči
ne. 

Na seminarju so predavali naj
vidnejši ptujski sindikalni delav
ci in predsednik republiškega od
bora sindikata delavcev storitve
nih dejavnosti Slovenije Jože VI-
DIC. Po seminarju je bila lavna 
tribuna, na kateri so zraven pre
davateljev sodelovali še podpred
sednik skupščine občine Ptuj. 
predstavnik Zveze komunistov in 
drugi. 

Osnovni namen seminarja je bil 
dogovor, kako v praksi uresničiti 
sprejete dokumente VL kongresa 
Zveze sindikatov .Jugoslavije ter 
smernice predsedstva in izvršnega 
komiteja CK ZKJ o nadaljnjem 
razvoju družbenoekonomskih in 
političnih odnosov. 

Na seminarju so se konkretno 
dogovorili za vsebinske, kadrovske 
in organizacijske priprave občnih 
zborov sindikalnih organizacij, ki 
bodo v delovnih organizacijah tr
govine, gostinstva, obrti in komu
nale na območju občin Ptuj in 
Ormož v času od 15. novembra do 
20. decembra t.I. 

F. B. 

Problemi 
prodaje sad I a _ 
iz leta v leto hujši 

Celotno področ je Slov, goric 
Je znano kot področje , na kate
rem j e sadjarstvo poleg ž iv ino
reje pravzaprav ena najbolj za
stopanih vej kmetijstva. 2e 
zdavnaj je bilo to področje 
znano kot velik ponudnik p rvo
vrstnega sadja (predvsem ja
bolk) za domače in tuje tržišče. 
Zadnjih nekaj let pa sadje tega 
območja vse težje in težje pro
dira na trg. 

Teh nekaj vrstic bi radi p o 
svetili prav temu vprašanju. 

Odkupna cena jabolk prve 
vrste se giblje od 40 do 80 di
narjev, kar j e prav za približno 
50 odst. nižje kot v lanskem le
tu. Proizvodni stroški pa so 
ostali na isti višini kot lani. T o 
da je cena tako nizka, pa še ni 
vse, poleg tega je prodaja sadja 
zelo težavna. Kolikor na pri
mer v Agrokombina tu Lenart 
ne bi imeli lastnih prodajaln v 
raznih mestih, kot so Split, Pulj , 
Zadar in Ljubljana, tega sadja 
sploh ne bi mogli prodati. K u p -
cev-grosistov za to odkupl jeno 
sadje sploh ne more jo dobiti, 
ker le-ti kupujejo sadje s plan
tažnih nasadov. Zato to sadje 
prodajajo izključno v lastnih 
prodajalnah in raznim pod je 
tjem in sindikalnim podružni
cam sirom po Sloveniji , ki ku
pujejo ozimnico za svoje člane. 
Agrokombinat je razposlal nad 
300 ponudb raznim podjet jem in 
sindikalnim podružnicam, da 
j im dobavi jabolka za nj ihove 
člane od 0,80 do 1 din po kg. Na 
teh 300 ponudb se je odzvalo do 
sedaj nekaj nad 100 kupcev, ki 
so vzeli več je količine sadja. S 
takim načinom prodaje, kot smo 
ga omenili, računajo, da bodo 
letos prodali okrog 150 vagonov 
jabolk skupno z industrijskim 
sadjem. T o j e sicer precej več, 
kot so prodali v lanskem letu> 
toda še zdaleč ne toliko, kot so 
jih v prejšnjih letih, ko so tega 

sadja prodali nad 400 vagonov, 
Industrijskega sadja sicer še ne 
odkupujejo , računajo pa, da ga 
bodo začeli odkupovat i s 15. o k 
tobrom, in sicer po 0,10 do 0.15 
din po kg. Poleg navedenega na
stopajo težave tudi pri odkupu, 
in sicer zaradi tega, ker kmetje 
nimajo svoje embaiaže. Kol ikor 
bi le-ti imeli svo jo embalažo, bi 
lahko sortirali in klasificirali 
jabolka že doma v sadovnjaku 
in ne bi nastopale razne nev.šeč-
nosti pri odkupu. Kmet je nam
reč vozi jo jabolkii na odkupna 
mesta raztresena na vozovih , 
tako da so pomešane razne sor
te in vrste. Na odkupnih mestih 
pa morajo potem to sadje pre
birati in razvrščati in zgodi se, 
da kdo pripelje 1000 kg jabolk 
na prodajno mesto, od tega j e 
le 200 kg jabolk sposobnih za 
prodajo. Tak način dovoza j a 
bolk tudi precej poškoduje sad
je, ki potem ne ustreza zahte
vam trga. Sorta bobovec in m o -
šančke, ki sta precej zastopani 
v proizvodnji na našem področ 
ju, ne gresta več v prodajo tako 
kot prej , ker so se potrošniki 
preusmerili na bolj kakovostne 
sorte, kot so jonatan, zlati in 
rdeči delišes itd. 

Manj težav s prodajo ima 
kombinat s sadjem, ki ga pri
dela v lastni proizvodnji , to pa 
zaradi tega, ker ima res kval i 
tetno sadje in ustrezne sorte. 
Težava je le v tem, da tudi tu 
ne dosegajo več je cene od 0,6 d o 
1,20 din, kar j e prav tako le 50 
odstotkov lanskoletne cene. V 
kombinatu zagotovo vedo, da 
finančnega plana ne bodo dose 
gli, o f inančnem rezultatu pa 
rajši še za sedaj ne govori jo . ' 

Toš 

Na dan otvoritve nove bencinske črpal
ke popravila avtomobilov v Tehnoser-
visu zastonj 

Prihodnji teden bodo na Or
moški cesti v Ptuju odprli še 
eno, pravkar zgrajeno bencinsko 
črpalko. Sedanja črpalka v m e 

stu komaj zadovol ju je vedno 
več j im potrebam. Avtomobi l i , 
ki jih je vedno več na ptujskih 
cestah, večkrat čakajo v ko lo 
nah na gor ivo. 

Prednost nove črpalke je tudi 
v tem, ker j e zgrajena v ne

posredni bližini Tehnoservisa, 
obrata K K Ptuj, ki j e del de 
javnosti preusmeril v servisno 
službo avtomobi lov. 2e do sedaj 

so v obratu opravil i tudi na j 
zahtevnejša servisna popravila 
na avtomobil ih. Bencinska č r 
palka bo skupaj z obra tom 
Tehnoservis nudila vse, kar j e 
potrebno pri vzdrževanju av to 
mobilov. Vozniki bodo lahko na 
črpalki dobili gor ivo, obrat T e h 
noservis pa j i m bo na željo o -
pral avtomobil , ga namazal in 
popravil okvare . V ta namen 
preurejujejo v obratu T e h n o 
servis prostore v sodobno de lav
nico za popravi lo av tomobi lov . 
Poleg servisov, ki jih že imajo, 
bodo odprli še servisa za vozila 
škoda in V W . V zimskih mese
cih bodo poslali delavce na spe
cializacijo. Odsek od nove ben
cinske črpalke do delavnic so 
že asfaltirali. Za voznike, ki b o 
do čakali na vozila, ko jih bodo 
popravljali , pripravljajo v se
danji delavski menzi bife. Krat
ko malo. poskrbeli bodo za voz 
nike in za njihova vozila 

Obrat Tehnoservis pripravlja 
na dan otvor i tve nove črpalke 
vel iko presenečenje. Upravnik 
A. Ganza nam j e zaupal, da b o 
do tega dne tekoča popravila na 
vozilih zastonj, in to od sedme 
do 14. ure. Otvori tev bo. kot 
predvidevajo, prihodnji četrtek. 

Z. R, 

NoA'̂ a bencinska črpalka. Obrat Tehnoservis v ozadju. 

ZASTOJ V IZVOZU IZ OBČINE SLOVEN
SKA BISTRICA 

Za industrijsko proizvodnjo 
v bistriški občini j e značilna le
tošnja neenakomernost mesečne 
proizvodnje v primerjavi z isti
mi meseci lani. V hudi situaciji 
so se znašla največje podjetje v 
občini Impol ter druga podjet
ja. Težave pa so nastale pred
vsem zaradi zapletljajev na d o 
mačem trgu kot na inozemskem 
tržišču. 

Določeno oživl janje v gospo
darstvu tako v republiki kot v 
državi pa je imelo določene p o 
zitivne posledice tudi v bistri
ški občini . Čeprav so rezultati v 
občini slabši od tistih v republi
ki in državi, j e bila polletna 
proizvodnja v občini za 3,3 o d 
stotka manjša od lanske, sedaj 
v devetem mesecu pa je že p o 
pravila svojo bi lanco navzgor, 
tako da ni več negativne razli
ke. 

Poleg visokega planiranja v 
letošnjem letu v industrijski 
proizvodnji j e bilo predvideno 
m o č n o povečanje izvoza. Vendar 

se dosedanji izvoz občine ne m o 
re oceniti kot ugoden. Tako se 
opaža, da j e domače tržišče 
mnogokrat preozko za vse pro
izvode, kar m o č n o velja za Im
pol, ki j e že tako močno izvoz
no orientiran. Obveznosti , ki iz
hajajo iz inozemskih kreditov, 
terjajo več j e vkl jučevanje v 
mednarodno delitev dela, katere 
smisel ni samo uvoz, ampak tu
di izvoz. V nasprotnem primeru 
ni mogoče govori t i o do lgoroč 
ni zunanjetrgovinski pro izvod
nji, ker zaostanki v plačilih u -
stavljajo nadaljnji izvoz. 

Tako dosedanji izvoz v bistri
ški občini občutno zaostaja za 
planskim, obenem pa zaostaja 
tudi za lanskim izvozom. N o b e 
nih izgledov ni, da bi se situa
cija do konca leta popravila. 



Problemaitikci 
kmetiistva 
je biia osrednje vprašanje v razpravi na konferenci ZKS Lenart 

Večina tistih, ki so razprav
ljali na občinski konferenci Z K S 
Lenart, so se dotaknili proble
matike kmetijstva. 

O poteku konference in de l 
no tudi o razpravi smo bralce 
že seznanili. Sedaj jih hočemo 
podrobneje seznaniti le s p ro
blemi, ki so jih iznašali udele
ženci o vprašanju kmetijstva. 

V referatu in razpravi je bi lo 
poudarjeno, da smo z uvedbo 
gospodarske reforme v kmet i j 
stvu sicer pridobili . Reforma j e 
spodbudila porast b lagovne p ro 
izvodnje , povečal se je obseg 
razširjene reprodukci je in p o v e 
čali so se osebni dohodki . Sedaj 
pa nastopajo temeljne struktur
ne nevšečnosti: majhen obseg 
obratov, agrarna prenaseljenost, 
delna degresija in diskrimina
cija po zahodnoevropskem trgu. 
Vse to je povzroči lo relativno 
nasičenost trga in zmanjšanje 
akumulativnosti . 

Ugotovl jeno j e bilo tudi, da v 
občini kl jub vsem naporom v 
kmeti jstvu ne dosegamo sred
njeročnega plana. V planu je 
predviden porast dohodka za 
18,3 odstotka, v p rvem polletju 
pa j e bil dosežen le s 3,8 odstot
ka. K l jub temu pa je gospodar
sko gibanje pozitivno, saj j e 
produktivnost porasla za 28,4 
odstotka, ekonomičnos t za 3,8 
odstotka in rentabilnost za 1,8 
odstotka. 

Prav tako j e bi lo povedano, da 
smo z reformo rešili vprašanje 
pridelovanja pšenice in koru
ze, pri tem pa je bi lo zanemar
jeno vprašanje govedore je . C e 
ne živine so v stalnem upadanju, 
cene reprodukci jskega materi
ala pa stalno naraščajo. Izvoz 
živine j e padel nasproti lanske
mu letu za 27 odst. T o je p o 
sledica, ker smo bili p reveč na
vezani samo na italijanski trg. 
Sedaj smo se orientirali na an
gleški trg in j e situacija že ne 
kol iko boljša. Pri tem je bilo 
povedano, da se problematika 
govedore je vse prepočasi rešuje 
in da se bo le-ta verjetno rešila 
šele takrat, ko bo stalež živine 

padel na minimum. Ta problem 
se opaža že sedaj, saj kmet je 
že ne redijo tol iko živine kot 
pre j , pitališča družbenega sek
torja pa so že tako skoraj pra
zna. 

Glede kreditiranja v kme t i j 
stvu j e bi lo povedano, da se da
j e jo krediti v zelo ugodnih p o 
gojih, poprečno na d o b o d v a 
najstih let in s 6—7 odst. obrest
mi, kar j e za kmeti js tvo vseka

kor neugodno. Pri tem je bilo 
omenjeno, da so regulaci jo Pe
snice izvajali s krediti, da pa 
take investicije v drugih drža
vah izvajajo z državnimi sred
stvi. V neugodnih pogojih daje
j o tudi kredite za kooi>eracijsko 
pro izvodnjo in obratne kredite. 
Kmet i j ske organizacije se m o 
rajo pri najemanju kreditov p o 
služevati takih e*laboratov, v 
katere sami ne veruje jo , samo 

da lahko dobi jo kredit. 
Povedano je bilo tudi, da p o 

vzroča jo tržni viški kmetoval 
cev, ki jih ne more jo prodati, 
poht ične probleme, ker zaradi 
tega l judje postajajo d ružbeno
polit ično neaktivni. Pri tem pa 
bi bilo treba pokazati l judem, 
kdo j e kriv, da se sadje odkupu
je po 40—50 starih dinarjev, 
prodaja pa po 120 dinarjev. Za 
rešitev tega problema bo treba 
zgraditi hladilnice, da se b o 
lahko sadje uskladiščevalo, in 
pa usposobiti t rgovino, da bo 
prevzemala te tržne viške. 

Kl jub vsem tem prob lemom 
pa smo glede nadaljnjega raz
vo ja kmetijstva lahko optimisti, 
so ugotovil i v razpravi. 

Toš 

Bo tudi v kmetijstvu prodrla 
znanstvena 
organizacija dela ? 

splošno znano dejstvo je, da se 
organizaciji dela pri nas posveča 
še vse premalo skrbi. To velja za 
celotno naše gospodarstvo, poseb
no pa še za kmetijstvo. V indu
striji je ta problem dosti lažji kot 
v kmetijstvu, tu so izsledki zna
nosti prodrli že daleč naprej in 
je zgolj neupoštevanje oziroma 
neuvajanje teh znanstvenih do
sežkov vzrok, da v industrijskem 
podjetju organizacija dela ni na 
tisti višini, kot bi lahko bila. 
Vzrok, da se dognana znanstvena 
organizacija dela ne uvaja bolj 
hitro v naša industrijska podjet
ja, pa je v veliki meri odvisen od 
neustreznega kadra, ki zaseda vo
dilne položaje v podjetjih, kar 
nam povedo statistični podatki, 
ki so bili že tolikokrat napisani, 
da jih tukaj niti ne bomo nava
jali. 

Problem uvajanja znanstvenih 
dosežkov na področju organizaci
je dela v kmetijstvu pa je še do
sti bolj težaven kot v industriji. 
Tukaj je poleg problemov, ki jih 
ima industrija, še poseben pro
blem v tem, da na tem področju 
niti nimamo znanstvenih izsled
kov v takšni meri in so le ti šele 
na začetku preučevanja. Zaradi 

tega je toliko več vreden prispe
vek dr. Tomislava Salitrežiča, ki 
ga je objavil v reviji Moderna or
ganizacija št. 7 z naslovom Razde
litev časa v poljedelstvu. 

V tem prispevku ugotavlja av
tor, da ni bistvenih razlik med 
študijem dela v industriji in štu
dijem dela v poljedelstvu in da 
sistem REFA ni nekaj novega za 
poljedelstvo ter dalje, da je le-ta 
s svojim sistematičnim in logič
nim prikazom zelo koristen za ob
likovanje modernega dela v kme
tijskem gospodarstvu. 

Avtor navedenega članka je 
prikazal razdelitev časa dela v 
poljedelstvu, tako kot je to sploš
no sprejeto v industriji po siste
mu REFA. V svojem sklepu me
ni avtor, da se sistem REFA lah' 
ko uspešno uporablja v poljedel
stvu. 

Kot smo ugotovili v uvodu, je 
to začeteke znanstvene raziskave 
dela v kmetijstvu pri nas in lah
ko samo pričakujemo, da se bo 
le-ta iz dneva v dan vse bolj in 
bolj raziskovala in uporabljala. 

Upajmo, da se bodo kmetijci 
oprijeli teh raziskav in da bo tu

di v kmetijstvu v doglednem ča
su upoštevana znanost kot prvi 
faktor pri organizaciji dela. Na 
tem področju bo treba še dosti 
trdega dela, med katerim ni na 
zadnjem mestu tudi vzgoja kad
ra, ki bo znanstvene dosežke tudi 
znal uporabljati. Toš 

Konferenca 
sa m o u p r a v I j a vce v 
in praksa 
v bistriški občini 

v zadnjem spomladanskem obdobju je bilo pri nas več kon
ferenc o samoupravljanju. Dve izmed njih v Ptuju in Mariboru, 
sta bili v naši neposredni bližini. Delo obeh konferenc je bilo 
precej teoretično, predvsem zadnje v Mariboru. Zaradi tega se 
bistriški sindikalni delavci že dalj časa zavzemajo, da bi organi
zirali takšno konferenco tudi tam. Poudarek na konferenci pa bi 
naj bil na našem samoupravnem sistemu v praksi. 
Za dosego takšnega cilja bi bi lo 
treba najprej izvesti konference 
po posameznih delovnih kolek
tivih. Zaradi tega so se v bistri
ški občini sporazumeli, da bodo 
izvedli najprej konference sa
moupravi j avcev v treh delovnih 
kolektivih v občini . T e kon fe 
rence bi naj bile pri železniških 
delavcih, v obratih LIP in v I m -
polu. Vse te tri panoge gospo-"' 
darstva zajemajo namreč d o l o 
čene specifičnosti, ki bi prerasle 
okv i re občine. T a k o so prob le 
mi precej močni še v preveč cen 
traliziranem ustroju naših že
leznic. Svoj po.seben specifičen 
problem ima tudi lesna industri
ja, podobno pa se dogaja tudi z 
aluminijsko industrijo. 

Zelo važen poudarek na teh 
konferencah bi bil tudi na o d 
govornosti v naših delovnih k o 
lektivih ter na tem, kdo naj o 
posameznih nalogah v podjetju 
odloča. Tukaj misl imo na naloge 
delavskega sveta, na naloge u-

pravnega odbora ter na naloge 
in odgovornost i s t rokovnega k o 
legija ipd. 

Rezultati teh konferenc v p o 
sameznih delovnih kolekt ivih 
b o d o dali osnovo za razpravo 
občinske konference o samou
pravljanju. Poseben poudarek 
pa bodo dali bistriški sindikati 
na svojih konferencah tudi o r 
ganizaciji podjetja. 

Tore j čaka bistriške sindikal
ne delavce in de lovne kolekt ive 
v naslednjem obdob ju precej 
dela. Vsi si namreč želijo, da bi 
nj ihova konferenca č im bol je 
uspela in da bi že v najbližji b o 
dočnosti žela p rve uspehe. Za ra 
di takšnih želja se čudi vods tvo 
bistriškega sindikata, zakaj s in
dikat železniških de lavcev na 
Pragerskem ni odredil de lega
tov za konferenco samouprav-
1 j avcev železniških delavcev, ki 
je bila napovedana že za poletno 
obdobje . Takšna malomarnost 
kaže na neodgovornos t d o d ruž
benega dogajanja. Predvsem pa 
daje slutiti, da nekaj ni v redu. 
Odgovor na to vprašanje pa b o 
mo zvedeli kaj kmalu, saj želi 
bistriško sindikalno vods tvo 
č imprej konferenco samouprav-
1 j avcev železniških delavcev. 

Seveda bodo morali pokazati 
več razumevanja za to kon fe 
renco tudi v drugih delovnih 
kolektivih, predvsem zaradi te 
ga, ker bodo o b obravnavi v p o 
sameznih delovnih kolektivih 
delavci spoznali, kje so napake, 
s tem pa že tudi nakazali m o ž 
ne rešitve. 

Strojne delavnice, odslej SIGMA V Ptuju: 

Večja investici jska 
v laganja 

Pred kratkim je bil imenovan za 
novega direktorja v strojnih de
lavnicah v Ptuju Milan Krajnik, 
diplomirani ekonomist. V razgovo
ru o smernicah podjetja nam je 
povedal naslednje: 

»•Podjetje ima v glavnem dve 
dejavnosti: obrat za servisne sto
ritve na vozilih in obrat za proiz
vodnjo gumi izdelkov in vzmeti. 
Izdelki so namenjeni predvsem za 
potrebe motorne in elektroindu
strije. 

Tudi v bodoče bomo usmerjali 
razvoj podjetja v motorno in elek
troindustrijo ter v izdelovanje vo
dovodnih armatur. 

2e v letošnjem letu smo osvojili 
samo za tovarno avtomobilov in 
motorjev v Mariboru za okoli 300 
milijonov starih dinarjev novih ar
tiklov. Zaključujemo razgovore s 
Crveno zastavo iz Kragujevca za 
proizvodnjo novih izdelkov v vred
nosti okoli 100 milijonov starih di
narjev. Tako smo v navedeno in
dustrijo kot kooperanti že vključe
ni z velikim številom izdelkov. 
Zaradi tega smo poskrbeli tudi za 
standardizacijo teh izdelkov, da 
bi si zagotovili širši plasma tudi 
pri tistih kupcih, ki rabijo tovrstne 
izdelke. 

Da bi mogli kvalitetno in tokov
no zadovoljiti naše stranke ter s 
ciljem nadaljnje modernizacije 
podjetja, smo predvideli tudi v le
tošnjem in naslednjih letih večja 
investicijska vlaganja. V letošnjem 
letu smo oddvojili za investici.ie 
okoli 100 milijonov starih dinarjnv, 
večinoma iz lastnih sredstev. Do 
konca naslednjega leta bodo inve
sticijska vlaganja znašala okoli 
250 milijonov starih dinarjev. Na
ročena oprema je delno že monti
rana v naših obratih. Ostale stro
je bomo prejeli do konca in v za
četku naslednjega leta. Z mnderni-
zaci.jo proizvodnje in povečan.iem 
obsega proizvodnje želimo ustvari
ti čvrste pogoje za nadaljnji raz
voj ter povečanje dohodka podje
tja za sklade in osebne dohodke. 
Seveda bomo skrbeli tudi za mo
dernizacijo na področju servisne 
dejavnosti. Med drugim bomo od
prli nov servis za vozila škoda, 
asfaltirali bomo dvorišče servisnih 
delavnic itd. 

V smislu nadaljnje obdelave tr
žišča in u\ eljavljanja naših izdel
kov kot tudi podjetja smo se od

ločili tudi za spremembo imena 
podjetja. Odločili smo se za ime, 
ki bi ustrezalo naši dejavnosti gu
mijastih in kovinskih izdelkov — 
servisi Ptuj. Ime mora biti pred
hodno regi.s^rirano pri okrožnem 
sodišču v arariboru.« 

Z R 

Pri Krajnčevih v Lahoncih pri Ormožu imajo 
Tritisočglavo kurjo družino, lep sadov-
sijak in roden vinograd 

V zadnjem času je pri nas vse 
več kmetovalcev, ki so spoznali 
prednosti in ugoden ekonomski ra
čun reje piščancev. Ni malo pri
merov, da so kmetje opustili tve
gano pitanje goveje živine, ki ima 
zelo nestanovitno ceno, in so z 
majhno adaptacijo spremenili go
veje hleve v kurnike. Treba se je 
pač znajti in proizvajati tisto, kar 
trenutno zahteva in tudi ugodno 
plača trg. 

Ko sem se pred nedavnim ogla
sil v kmetijskem kombinatu Je
ruzalem Ormož, da bi pri šefu kc-
operacijske službe inž. Martinu 
Habjaniču zvedel kaj več o tovrst
ni kooperacijski proizvodnji, mi je 
ta povedal, da imajo v svojih vr
stah nekaj dobrih in marljivih kur-
jerejcev. Doseženi uspehi nekate
rih rejcev spodbudno vplivajo tu
di na tiste največje »neverne Tc'-
maže« in nergače, ki menijo, da 
se v današnjem času sploh več ne 
izplača ukvarjati s to ali drugo 
obliko kmetijske proizvodnje. Ker 
je bila na dan tega mojega obiska 
ravno sobota in v upravi kmetij
skega kombinata niso delali, je bil 
inž. Habjanič kaj hitro priprav
ljen ^>zapreči« svojega fička in me 
popeljati k enemu izmed njihovih 
kooperantov. Skupno sva se odlo
čila in izbrala za svojo novinarsI<o 

žrtev kmetijskega tehnika STAN
KA KRAJNCA iz Lahonc pri To
mažu, ki goji v svojem nekoliko 
adaptiranem gospodarskem poslop
ju nad 3000 piščancev. 

Iz Ormoža sva zavila v idilične 
Slovenske gorice in se med potjo 
pogovarjala o življenju v teh kra
jih, ki dobivajo z novimi sadjar
skimi in vinogradniškimi plantaža
mi iz dneva v dan drugačen videz. 
Fičo je neusmiljeno vendar us
pešno premagoval klance in luk
nje na cesti, tako da sva dokaj hi
tro parkirala na dvorišču pri 
Krajnčevih v Lahoncih. Gospodar
ja Stanka in ženo Marto sva na
šla pri spravilu jabolk, ki so letos 
zelo bogato obrodila. Beseda je da
la besedo in že smo se znašli v ob
sežnem gospodarskem poslopju, 
kjer je valovala tritisočglava mno_ 
žica belih in lepo rejenih piščan
cev. Ck>spodar Stanko nama je po
vedal, da je njihova življenjska 
doba pravzaprav že potekla in da 
bi jih morali že pred dvema dne
voma odpeljati v zakol. Povedal 

nama je tudi, da ima to že drugi 
»turnus« in da se taka intenzivna 
reja piščancev v proizvodnem so
delovanju s kmetijskim kombina
tom izplača. Da se je poleg svoje 
redne zaposlitve odločil še za in
tenzivno pitanje piščancev, je 
pravzaprav precej dolga in zaple
tena zgodba. Njihova sorazmero-
ma lepa in bogata domačija je 
dolgo časa samevala, saj so si vsi 
otroci priskrbeli svoj kruh in se 
nobeden ni ojunačil, da bi j o pre
vzel na svoja pleča. Končno so le 
prepričali Stanka, ki se je kot 
kmetijski strokovnjak odločil za 
intenzivno kmetovanje. Najprej je 
preuredil gospodarsko poslopje in 
ga spremenil v majhno kurjo far
mo. Z bližnjega hriba je napeljal 
vodovod, tako da je z njim rešil 
velik gospodarski problem pre
skrbe z vodo. Ce bodo možnosti in 
če bedo šli piščanci dobro v denar, 
bo svojo malo kokošjo farmo še 
razširil na kapaciteto 5000 piščan
cev. Pri dosedanji adaptaciji mu 
je precej pomagal tudi kmetijski 
kombinat Jeruzalem Ormož, kjer 
je Stanko redno zaposlen. Piščan
ci so v glavnem cpravUo njegove 
žene Marte. 

Ko smo končali pogovor o pi
ščancih, nama je pokazal tudi svoj 
sadovnjak, kjer so se drevesa upo-

gibala pod težo letošnjega bogate
ga pridelka. V nekaj sto metrov 
oddaljeni -vrh« naju je povabil 
na pokušnio letošniega vinskega 
pridelka. S ponosom nama je po
vedal, da je letos pridelal v svo
jem 20 arov velikem vinogradu na 
žičnih oporah 3200 litrov kvalitet
nega mošta, kar je izredno veliko. 
Ob sladkem moštu le beseda stek-
kla še o marsičem, med drugim tu
di o mednarodni politični situaciji 
v svetu. 

Cas najinega obiska je potekel 
in poslovili smo se od idilične s 
slamo krite »klicaje-, ki skriva 
pod seboj v kleti rekorden vinski 
pridelek in stoji tik ob novem, 
bujno rastočem vinogradu. Ob od
hodu sem si pri sebi dejal: -Pri 
Krajnčevih v Lahoncih ne delajo 
samo z rokami ter so njihova več 
kot 3000-glava kurja družina, lep 
sadovnjak in nov na žico napeljan 
vinograd predvsem plod strokov
nosti, ekonomskega računa in se
veda tudi trdega dela.« 

J. S. 

Gospodar Stanko Krajnc in inž. Martin Habjanič med pogovorom 
pred gospodarskim poslopjem, ki je v bistvu majhna kurja farma. 

Kmalu občinski zbori sindikata 
v občini Slovenska Bistrica 

v ponedeljek, 7. oktobra, j e 
bila v Slovenski Bistrici seja 
predsedstva občinskega sindi
kalnega sveta. Na njej so med 
drugim obravnavali in pregle

dali dosedanje delo. Ugotovili 
so, da je bil program dela dobro 
zastavljen, da pa zaradi d o l o č e 
nih vz rokov ni bil v celoti izve
den. Zaradi tega bodo morale 
sindikalne podružnice po de lov-
lovnih kolektivih krepke je p o 
prijeti za delo. Zaradi tega se 
bo morala povečati odgovornos t 
za sprejeto in izvršeno delo. 
K v i r o Petrač, predsednik obč in 
skega sindikalnega sveta, j e d e 
jal, da se ne smemo zadovo l j e 
vati z rezultati poprečja, ki j e 
še nekako zadovol j ivo . Zato b o 
treba tam, kjer delo v sindi
kalnih organizacijah slabo teče, 
analizirati vzroke in odstraniti 
ovire. 

Zanimiva j e bila tudi razpra
va o zaposlovanju. Ugotovil i so, 
da se število zaposlenih k o n 
stantno manjša oziroma da v e d 
no bolj narašča število nezapo
slenih. O b tem se j e pri zaposlo
vanju pojavil nov faktor, odha 

janje oziroma »novačenje« kva 
lificirane de lovne sile v inozem
stvo na delo. Tako se dogaja tu
di v bistriški občini, da eno p o d 
jetje spelje drugemu podjetju 
kvalificirano de lovno silo, da j o 
lahko pošlje v inozemstvo na 
delo. Doma pa ostaja nekvalifi
cirana delovna sila. Ker ta p o 
jav ni redek in se še v m o č n e j 
ši obliki pojavl ja v drugih o b 
činah, se b o morala nujno najti 
rešitev za prepoved takšnega 
novačenja. 

Na seji predsedstva so obrav
navali tudi druge probleme, med 
njimi tudi rekreacijo delovnega 
č loveka, za katero j e še preslabo 
poskrbljeno. 

-b 

Skupno z drogom A pa
del z višine 6 m 

7. oktobra 1968 j e skupina de 
lavcev podjetja Elektro Mari 
bor, enota Lenart, zamenjavala 
električni drog A zaradi dotra-
jalosti. Delavec Otmar Zoreč je 
splezal na drog in prerezal žice. 
V trenutku, ko so bile žice pre
rezane, se j e drog A zaradi pre-
perelosti prevrnil z Otmarjem 
vred. Pri tem j e Zoreč dobil 
hude poškodbe, tako da j e bil 
precej časa v nezavesti. Poško
dovanega so prepeljali v bolniš
nico. Toš 

Tudi novinarji za varnost pri delu 
Zadnje čase so v Ptuju o b n o 

vili že vel iko fasad na mestnih 
poslopjih. Te dni j e prišla na 
vrsto tudi stavba, v kateri j e 
naše uredništvo. Obdali so j o z 
opaži in nosilnimi odri od tal 
d o strehe. Precej ropota p o v z r o 
čajo delavci med postavljanjem 
in prekladanjem desk ter že 

leznih opornikov. Ta ropot ni 
najbolj dobrodošel za živce ti
stih, ki delamo v uredništvu. 
Med pisanjem sestavkov v e č 
krat tako neprijetno zaropota, 
aa nas misel na padec delav
ca ali kakega predmeta na m i 

moidoče iz zgornjih etaž » d e -
koncentrira«. Vel iko strahu pre-
živimo med vs topom v pos lop
je in pozneje iz njega. Delavci 
nam nad v h o d o m še sedaj niso 
napravili varovalne strehe. 

Upamo, da nam bodo delavci 
gradbenega podjetja Gradnje 
napravili vse potrebno, da bodo 

zaščitili vhod v naše prostore. 
V nasprotnem pr imeru si b o m o 
morali nabaviti čelade ter p o 
skrbeti za varnost strank, ki 
prihajajo v naše poslopje. 

Z R 

Visoki opazni nosilci brez zavarovanega vhoda ; 

Krava zadrgnila otroka 
4, oktobra 1968 približno ob 

7. uri se j e zgodila v Lokavcu 
nesreča, pri kateri j e Milica 
Murko, ro j . 1. aprila 1957 v Ma
riboru, učenka 4. razreda osnov
ne šole, stanujoča v Lokavcu, 
izgubila življenje. Po oceni pod
ročnega zdravnika in organov 
javne varnosti se j e nesreča pri
petila takole: Milica j e pasla 
kravo, privezano na v rv . T o v rv 
si j e Milica dala okrog vratu, da 
j e ne bi držala v rokah, ko je 
trla orehe. Medtem j e krava 
verjetno zamahnila z g lavo in 
Mil ico zadrgnila tako močno , da 
se tega ni mogla več rešiti in se 
je zadušila. 

Ponesrečenko j e našel sosed, 
ki j e po nakl jučju šel mimo. 

lQi 

Osebna kronika 
RODILE SO: 

Antonija Prigl, Stara cesta 63, 
Ljutomer — Zinko; Milena Bohinc, 
Ormoška 5 — Albina; Julijana Be
la, Prešernova 5 — deklico; Elizabe
ta Paternost, Bezjakova 14 — dekli
co; Marija Cimerman, Obrez l/a — 
Damjana; Frida Božičko, Lancova 
vas 2 — deklico. 

POROKE: 

Cvetko Menhart, Ljutomerska 20/c, 
in Kristina Toplak, Ljutomerska 
20 c; Martin Voglar, Brstje 32, in 
Slavica Matjašič, Budina; Hugo 
Sneberger, Banja Luka, Cajavec, in 
Danica Turnšek, Spuhlja 68. 

UMRLI SO: 

Ignac Gajser, Skorba 43, roj. 1904, 
umrl 3. 10. 1968; Jožefa Krajnc, Ro
gaška 8, roj. 1884, umrla 4. 10. 1968; 
Ivan Emeršič, Veliki vrh 39, roj. 1925, 
umrl 5. 10. 1968; Ana Vuljanko, Lazi 
11, Kraplna, roj. 1910, umrla 6. 10. 
1968. 

PTUJSKI ŠAHOVSKI KLUB VABI 
NA ŠAHOVSKI DVOBOJ V SOBO
TO OB 18. URI V HOTELU 

v Ptuju bodo gostovali šahisti 
KPD Slovenije. Na šestih deskah se 
bodo pomerili s ptujskimi šahisti. 
Srečanje bo zanimivo. Šahovski klub 
iz Ptuja vabi ljubitelje šaha in osta
le, da si ogledajo to zanimivo sre
čanje. 

Rekli s o . . . 
-Časnikar je nujna sponka med 

posameznikom in družbo.« 
Konrad Ahlers, 

tiskovni predstavnik 
bonske vlade 

Dober politik vedno računa s 
tem. česar ne pričakujejo, kajti 
izkušnje pričakujejo nepreračun-
Ijive postopke.« 

Charles Bohlen, 
ameriški diplomat 

GERALDINE CHAPLIN bo za nekaj 
časa zapustila ljubljeni Madrid in člo
veka, ki ga ljubi, španskega režiserja 
Carlosa Sauro. Z Jeanom Poiretom bo 
debitirala na odru v Franciji z delom 
V moji iuhi tiči dekle. Gre za norčavo 
dele Ihea Firmbyja v Charonovi režiji 

po priredbi Marcela Moussyja. 
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V ptujski občini vpl ivajo 

slabe socialne 
in finančne razmere 
na učne iispeiie 

Na minuli seji sveta za šolstvo 
In telesno vzgo jo so med dru
gim razpravljali tudi o delu in 
učnih ter vzgojnih uspehih 
osnovnih šol ter o delu srednjih 
šol. 

Vseh osnovnih šol j e v p tu j 
ski občini 29. Od teh je 8 nepo
polnih in 7 podružničnih. V lan
skem šolskem letu je ob iskova
lo osnovno šole 10180 učencev. 

V ptujski občini prevladuje 
mlad vzgojni kader. Nekaj j e 
uči tel jev z večle tno prakso, sta
rejših uči tel jev pa je malo. L e 
tos so bile šole kvantitetno d o 
vol j zasedene z učitelji , ne pa 
tudi kvalitetno. Nižja stopnja 
Osnovnih šol, kjer zadošča sred
nja izobrazba, ni problem. P r o 
blem j e na predmetni stopnji, 
kjer poučuje predmetno še m n o 
go uči te l jev s srednjo izobrazbo. 
Večina teh uči tel jev j e vpisana 
na pedagoške akademije, toda 
le malo j ih resno študira. 

Pojav l ja jo se vzgojni p rob le 
mi. Hude socialne razmere, ki 
v ladajo na ptujskem terenu in 
ki so zlasti težavne v mnogih 
krajih v Slovenskih goricah in 
Halozah, onemogoča jo uči tel jem 
več je vzgo jne uspehe. Med star
ši učencev j e mnogo malih k m e 
tov, od katerih sta oče pa tudi 
mati zaposlena. V Ptuju sicer 
prevladuje jo delavci , j e pa tudi 
mnogo uslužbencev, obr tnikov 
in drugih. Na pol ju prevladuje 
polproletariat, v Kidr ičevem pa 
prevladuje jo delavci . Zaskrb
l jujoč j e premajhen vp l iv star
šev na otroke. Učenci n imajo 
delovnih navad. Nj ihovo delo 
(učenje) se prične pred pollet
j e m oziroma pred koncem šol
skega leta, ko j i m teče v o d a v 
grlo. Do spričevala, ne do zna
nja, hoče jo priti z minimalnim 
t rudom. Zanemarjena predšol
ska vzgo ja ima hude posledice. 

Mnogi otroci prinašajo v šolo 
slabe navade. Zaradi nj ihovega 
počet ja so organi mil ice cesti 
gost v šoli. Mnogi učenci , poseb 
no prestari, radi izostajajo od 
pouka. Starši takim o t rokom 
niso kos in otroci hodi jo v šolo 
le, ker morajo . Poseben p rob lem 
Ptujskega polja, deloma pa tu
di ostalega terena, j e odhajanje 
staršev na delo v tujino. Od p o 
sameznih šol so glede tega n a j 
bol j prizadete osnovne šole v 
Dornavi (skoraj vsi moški sred
njih let), v Markovcih (27 o d 
stotkov) in v Gorišnici . V e č i n o 
ma odhajajo očetje, v manjši 
mer i pa tudi oba roditelja. Ot ro
ci in stari starši delajo na p o 
sestvu. Bili so primeri, ko so 
otroci ostali sami in gospodaril i 
doma. 

V Ptuju in v Kidr ičevem na
stajajo vel ike socialne razlike 
med otroki. V Kidr ičevem, kjer 

prevladujejo delavci (61 odst.), 
dajejo nekateri starši o t rokom 
vse, kar potrebujejo in kar si 
želijo. Mnogo pa j e otrok, ki ž i 
ve v hudih socialnih razmerah. 
Tako nastajajo mnogi problemi. 
T o se pojavlja posebno v nase
lju Taborišče, kjer živi v bara
kah v enem prostoru tu in tam 
tudi več družin. Med mladolet
niki se širi tudi prostitucija. D e 
kleta izkoriščajo starejši moški. 
Opisane razmere niso množične, 
vendar zaradi pereče problema
tike bode jo v oči . 

Učni uspeh se v lanskem šo l 
skem letu ni bistveno spremenil . 

PO učnem uspehu ao osnovne 
šole v ptujski občini spet na 
zadnjem mestu za Mar iborom, 
Slovensko Bistrico, Lenar tom in 
Ormožem. 

V ptujski občini v ladajo g le 
de financiranja šol zelo hude 
razmere. Mnoge šolske stavbe 
ne ustrezajo več svo jemu na
menu: GoriSnica, Podlehnik, 
Dornava, Rodni vrh, Zetale, 
Cirkulane, Juršinci, Lovrenc na 
Dr. polju. Glede na socialne raz
mere bi morale delovati ob vseh 
šolah »male šole«. Doslej j ih je 
le 7. Nujno j e treba kategorizi
rati vse otroke. K o n č n o bi m o 

rali prekiniti z dosedanjo pra
kso, da hodi jo v osnovno Solo 
otroci, ki tega programa ne 
zmore jo . 

Sole so slabo opremljene z 
učili in drugimi pr ipomočki . 2e 
več let za to ni denarja. V obč i 
ni j e sedem io l s t r i lzmenskim 
poukom. 

Učbenikov j e dovo l j , niso pa 
vsi usklajeni z učn im načrtom. 
So prenatrpani, za več ino naSih 
otrok prehudi in sorazmerno 
dragi. 

Dvajset odstotkov učencev je 
vozačev. Več je število učencev 
pa prehodi dnevno velike raz
dalje od šole in nazaj proti d o 
mu. Ti učenci stanujejo v hri
bovitih predelih Haloz in S lo 
venskih goric. Hodi jo v žole, 
kjer prevoza ni mogoče organi
zirati zaradi specifičnosti tam
kajšnjega terena, predvsem za
radi pomanjkanja cest. Vsi ti 
učenci morajo vstajati zelo z g o 
daj , so cesto brez zajtrka in so 
v šoli neaktivni, ker so izmu
čeni. Po šoli, ko se vrne jo d o 
mov, j ih navadno čaka domače 
delo. Z R 

Spomini udeležencev 
socialistične revolucije 

(Ob 40-letnici KP v ptujskem okolišu 

Prebudilo se j e tudi sindikal
no gibanje v železniških delav
nicah, v pletilnici Zigon, v to 
varni perila Delta, v tovarni 
perila Lenart ter pri perutnini 
Reinchard. Organizator sindika
tov je bil trgovski pomočnik 
Kožel j , zaposlen v trgovini V u -
ga. 

Partija j e pri Vzajemnosti 
prirejala izlete, na katerih je 
povezovala delavsko in kmečko 
mladino. Najmočnejša j e bila 
zveza kmečkih fantov in deklet 
na Hajdini, ideološko najzrelej
ša pa na Vurberku. 

Po letu 1937 se je komunist ič
na partija z delom široko raz
mahnila. Imela je skupine s im-
patizerjev v Moškanjcih, Mar
kovcih, Vurberku, Desterniku, 
Hajdini, Trnovski vasi, Vi to -
marcih, na Polenšaku in drugje. 
Po prihodu Zidanška in po 
ustanovitvi okrožnega komiteja 
leta 1939 se j e parti jsko delo še 
poživilo. 

Okrog leta 1936 je prišla v 
Ptuj Lidija Sentjurčeva kot de 
legatka PK PKS. Takrat so v o 
ditelji K P kritizirali sektaški 
odnos do sprejemanja mladine 
v KP. Frakcionaških bo jev pa 
ni bilo. Anton Znidarič j e odšel 
(menda leta 1935) kot zastopnik 
kmečke mladine na kongres k o 
munistične internacionale v 
Moskvo . 

Med delavsko mladino j e de 
lal tudi Jožek Trček-Pepček, tr
govski vajenec pri Senčarju v 
Ptuju. V vrstah dijaške mladi
ne je bil med najbolj aktivnimi 
skojevci Mirko Bagar, med v o j 
no kapetan tankovske enote 
Rdeče armade. Partija j e s p o 
m o č j o mladine organizirala tek
movanja koscev in žanjic, d o 
bivala je pozicije pri Sokolu, 
vodila gledališče v Ptuju, pr i 
čela z bo jem za boljše viničar-
ske mezde. Tako je komunist ič
na mladina vodila politični, e k o 
nomski in kulturni bo j hkrati. 

Leta 1938 je združena opozi 
cija kandidirala Jožeta Lacka 
pri volitvah v državni zbor. Da 
j e kandidiral, j e bila zasluga 
KP, ki j e hotela med kandidate 
vriniti svoje člane. 

Po padcu Sudetov v nemške 
roke so se demokrat ične sile še 
bolj strnile okrog komunist ične 
partije, ki j e razkrinkavala p o 
litiko JRZ, naklonjeno fašistič
nim silam. Šolska mladina je 
demonstrirala, ko j e razpadla 

mala antanta. Pozimi 1940 41 so 
oblasti Internirale večino članov 
K P v Medurečju v Srbiji. Tja 
so odvedli skoro vse ptujske 
člane KP. 

Ob vdoru Hitlerjeve Nemči je 
v Jugoslavijo je dajal Miloš 2 i -
danSek, član vodstva mar ibor
skega okrožnega komiteja KP, 
prve napotke za upor pmti oku
patorju. Tedaj so obnovil i 
okrožni komite, v katerem so 
bili Ilec, Kožel j , Sagadin in Cu
cek. 

Po 22. juni ju 1941 so organi
zirali trojke 6r , odbore OF pa 
so snovali julija Laci<ovo četo 
so ustanovili juli ja istega leta. 
(Ta podatek ni resničen, ker so 
j o ustanovili aprila 1942 — 
Opomba V. RojiC.) Po padcu te 
čete j e zamrlo politično delo 
KP. Sele jeseni 1943 so terenci, 
ki so j ih poslali s Pohorja, zno
va poživili OF. 

Mene so sprejeli v K P l$ta 
1939 v celico, ki j o je vodil Ru
di Ilec. V celici so bili še Zvoriko 
Sagadin, Nada in Alber t WiU 
helm, Anka Ilec in Franc Cu
cek. Pod vods tvom K P sem p o 
litično delal že od leta 1936 kot 
kolporter. Sodeloval sem pri 
listkovnih akcijah, ki jih je o r 
ganizacijsko pripravil Ilec. 

Anka Ilec, Rudijeva ženži, je 
prinesla menda leta 1936 tiskar
ske naprave tehnike KP v mu
zej , kjer sem stanoval. Tiskali 
smo narodnoobrambne letake. 
Naprave za tisk smo hranili v 
muzejski kleti. K tem je spa
dal tudi zelo star pi.salni stroj. 
V parku ali v alejah kostanjev 
blizu kolodvora smo se sestaja
li in tam sestavljali besedilo za 
letake, ki smo jih raztresali po 
Ptuju. Da bi nas policija ne za
sledila, smo tehniko prenašali. 
Tiskali smo pri Frančku Jezi. ki 
j e stanoval pri stari ženi Pri-
stoličevi, nasproti sedanjega po
slopja LM. Po delu smo ciklo-
stil zanesli nazaj v muzejsko 
klet. Nekaj časa je bil stroj tudi 
v stanovanju dijakinje Mice 
Cadež, ki j e bila dekle Marka 
Remsa in je stanovala v prvem 
nadstropju hiše nasproti gostil
ne Wagrandl. Tu j e stanovala 
tudi Nada Pfeiferjeva, preden 
se je poročila z Wilhelmom. 

Proti koncu leta 1940 smo) 
tehniko za stalno preselili v gle-
dališče, kjer j e ostala skrita porf 
odrom do vdora okupatorja , f̂ c ' 
tehniki smo delali Mitja Voš-
njak. Marko Rems, Franček Je
za, Z v o n k o Sagadin — vsi sko
jevci . (Opomba V. R.: Iz spomi
nov Mitja Vošnjaka razberemo, 
da ga j e uvedel v tiskarsko de
lo tehnike K P Wilhelm, igralec 
ptujskega gledališča.) 

V gledališču smo ustanovili 
lastno cel ico s člani Centrihom, 
Peršonom, Pfeiferjevo, Kože
ljem, Sagadinom, WilheImom in 
z menoj . Tiskali smo s šifro SOF 
(severna obrambna fronta). Ob 
vdoru okupatorja j e Wi]helm 
tehniko s sekiro uničil pred ma
no in Sagadinom, da bi ne pri
šla sovražniku v roke . . . « 

V. R. 
(Konec) 

Mnogo Ptujčanov - absolventov na svečanosti ob 

30-letnici vinarsko-
sadjarske šole v S večini 

Pred 30 leti se j e prvih 25 
kmečkih deklet iz bližnje okol i 
ce Maribora in Slovenskih goric 
vpisalo v gospodin jsko-kmet i j -
sko šolo, sedanjo vinarsko sad
jarsko šolo v Svečini. Ob usta
novitvi j e šola prevzela o d g o 
vorno nalogo, da bo nadal jeva
la bogato izročilo starejšiii r o 
d o v ter vzgajala novi rod sad
jar jev in vinogradnikov, ki naj 

bi nosili vse breme pri obnovi 
slovenskega sadjarstva in v i n o 
gradništva. Ob njeni 30-letnici 
so z zadoščenjem ugotovili , da 
j e šola opravila svo jo nalogo, 
saj j e dala pretežni del seda
njih kvalificiranih strokovnih 
delavcev in mojstrov, delujočih 
v obeh strokah, izmed katerih 
so mnogi našli pot v srednjo, 
v iš jo in visoko šolo. 

Preteklo soboto in nedeljo so 

v Svečini slovesno proslavili 
ustanovitev šole v tamkajšnjem 
gradu. Svečanosti so se poleg 
številnih absolventov vinarsko 
sadjarske šole, od katerih j e b i 
la tretjina Ptujčanov, udeležili 
tudi Franc Razdevšek in T o m o 
Martelanc. Na svečanost so pri
šli tudi predavatelji kmetijskih 
šol iz Sloveni je in drugi gostje. 

Slovesnost so pričeli v soboto 

z zborovanjem predavateljev. 
Razpravljali so o znanih težavah 
kmetijskih strokovnih šol, za 
katere še vedno ni pravega ra
zumevanja. Bori jo se s p o 
manjkl j iv im financiranjem, so 
brez šolskih posestev, ki so nu j 
no potrebna za praktični pouk, 
brez katerega ni dobrega stro
kovnjaka, z izobraževanjem 
kmečke mladine nasploh in p o 
dobno. Diskutanti so ugotavl ja
li, da so kmetijske šole v oprem
ljenosti deset let za sedanjo pro
izvodnjo, namesto da bi v nači
nu proizvodnje in uspehih bile 
deset let pred njo. T o m o Marte
lanc, republiški sekretar za pro-
sveto in kulturo, j e udeležence 
seznanil z novostmi, ki jih pri
pravljata zveza in republika na 
področju vzgoje in izobraževa
nja. 

Popoldne j e bilo zborovanje 
absolventov. O 30-letnem delu 
šole j e govoril inž. Mirko Bru-
men. ravnatelj. Zatem so b iv 
ši absolventi govori l i o svo jem 
delu in zaposlitvi ter o težavah, 
ki j ih pri tem srečujejo. Kri t ič
no so ocenili predvsem nemo
goč ()dnos vodilnih kadrov v 
obratih do praktikantov in novo 
zaposlenih. Ti so večkrat zaradi 
tega zapustili stroko in šli dru
gam. Grajali so tudi dejstvo, da 
mladi kmetijski strokovnjaki ne 
dobi jo zaposlitve v kmetijstvu, 
čeprav jih to potrebuje. 

Kulturni program so pripra
vili učenci šole. 

Sledila je otvori tev razstave 
in vinska pokušnja. Sadje so 
razstavljali kmetijski kombina
ti, šola in zasebni kmetovalci . 
Razstava je bila lepo pr ipravl je
na. Razstavljeno je bilo čudov i 
to sadje. Res škoda, da ga niso 
videli naši trgovci, ki uvažajo 
sadje iz drugih držav. Ce bi bili 
videli prelepe hruške in j abo l 
ka, prav gotovo ne bi več hodili 
v sosednje države. Prepričali bi 
se. da doma lahko pridelamo d o 
vol j sadja. 

V mnogih deželah so že uved
li obvezno s t rokovno šolanje in 
kvalifikacijske izpite za vse, ki 
delajo v tem ali drugem pri
delovalnem procesu, posebno za 
one, ki imajo opravek s strojno 
opremo in mnogimi kemičnimi 
ter strupenimi sredstvi, kot so 
škropiva, herbicidi, gnojila in 
drugo. Pomanjkl j ivo in neodgo
vorno ravnanje s sredstvi og ro 
ža rastlinski svet. živali in b i 
ološko ravnotež.ie. predvsem pa 
ogroža proizvajalce in potrošni
ke, ki so zaradi vse več je ke-

mizaci je izpostavljeni najrazlič
nejšim strupenim učinkom iz 
neposrednega okolja in lastne 
dejavnosti . Ob 30-letnici v inar
ske in sadjarske šole v Svečini 
naj odgovorni družbeni pred
stavniki omogoč i jo sedanjim in 
bodoč im proizvajalcem s t rokov
no izobrazbo ter j im s tem z b u 
di jo več jo zavest družbene o d 
govornosti . 

Potrebe in zahteve naše druž
be p o hitrejšem napredku v 
kmetijstvu, po kakovostnih in 
cenenih proizvodih, so upravi
čene le, če bo družba tudi pri
pravljena sanirati sedanje sta
nje. Pomankl j ivo financiranje, 
pomanjkanje sodobnih tehničnih 
naprav in strojev ter učnih o b 
jektov onemogoča normalno de 
lo. Prenizko so odmerjena p ro 
računska sredstva in lastni d o 
hodki so skromni. Pričakovati 
je , da bo 30-letnica obstoja in 
delovanja šole prelomnica, ki bi 
naj pospešila rešitev tako p o 
membnih zadev za bodoče delo 
šole in za razvoj našega kmet i j 
stva. Z R 

Svečina — vinarsko sadjarska šola v ozadju 

PiEMALO SREDSTEV iN KADROV V BI
STRIŠKEM ŠOLSTVU 

Pred dobr im letom, ko so za
čeli ustanavljati v Slovenij i te
mel jne izobraževalne skupnosti, 
ni nihče v Slovenski Bistrici pri
čakoval takšnega ugodnega raz
voja . Sedaj je TIS že dobro u-
hojen organ, ki ve , kaj hoče. 

Letošnje leto je še posebej p o 
m e m b n o za bistriško šolstvo. 
Tako je najprej uspel referen
dum za uvedbo samoprispevka 
za šolo. Z novim šolskim letom 
je kar pet osnovnih šol v bistri
ški občini začelo s petdnevnim 
delovnim tednom. Seveda je se
daj še težko govorit i , kako so u -
čitelji in učenci sprejeli nov de 
lovni teden. 

Pri temeljni izobraževalni 
skupnosti se zavedajo, da j im v 
občini primanjkuje še okoli 60 
predmetnih učiteljev. Zaradi te
ga trenutno štipendirajo 27 štu
dentov, od tega na pedagoški 
smeri 20. 

Po besedah tajnika temeljne 
izobraževalne skupnosti Norber -
ta Jedlovčnika pa obstaja b o j a 
zen, da bo imelo letos šolstvo 
primanjkljaja za okoli 60.000 di«*., 
narjev. Ze v prvih devetih m e 
secih j e znašal priliv sredstev 
samo 83 odstotkov od planira
nih. Zaradi tega bo treba najti 
še določena sred.stva za kritje 
razlike od zmanjšanega priliva. 

Občina Ormož 
Izobroževanje kmečke mladine 

Med nedavnimi razpravami o 
problemih kmetijstva v o r m o š 
ki občini j e bilo med drugim 
precej govora tudi o izobraževa
nju kmečke mladine, ki ostaja 
doma na posestvih. Na seji 
skupščine občine Ormož so med 
drugim sklenili, da bo treba do 
prihodnjega leta na neki način 
poiskati potrebna sredstva za 
razširjeno kmeti jsko pospeše
va lno službo in izobraževanje 
kmečke mladine, ki je sedaj vse 
preveč utesnjena v zastarele d e 
lovne navade in ekstenzivni na
čin gospodarjenja na svojih 
kmetijah. Kmeti jska p ro izvod
nja na kmečkih posestvih sicer 
počasi, vendar iz leta v leto na
rašča. Tempo naraščanja je so
razmerno počasen in je na dru
gi strani pomanjkl j iva kmet i j 
ska pospeševalna služba eden 
izmed pomembnih zaviralnih 
de javnikov hitrejšega razvoja 
zasebne km.etijske proizvodnje. 
Pospeševalna dejavnost kmet i j 
skega kombuiata Jeruzalem Or

mož ne zajema vseh individual
nih proizvajalcev, saj so za tak
šno kmeti jsko pospeševalno 
službo potrebna precejšnja f i 
nančna sredstva, ki pa jih de 
lovna organizacija v ta namen 
nima dovo l j . Za tovrstno obl i 
ko posrednega izboljšanja raz
mer v zasebnem kmetijstvu bo 
treba poiskati tudi ustrezna o b 
činska sredstva, ki bodo o m o 
gočila izobraževanje kmečke 
mladine za kmetijski poklic. 
Kmečki mladinci kažejo za izo
braževanje vel iko zanimanje, 
vendar sami ne zmorejo dovol j 
sredstev, da bi lahko krili vse 
izdatke, ki j ih terja tovrstna 
oblika dopolnilnega izobraževa
nja. 

V ormoški občini bo treba v 
ta namen najprej zagotoviti po 
trebna sredstva, izdelati ustre
zajoči učni program ter storiti 
vse potrebno, da bodo dolgolet
ne obl jube, ki jih da jemo mla
dim kmetovalcem, zaživele in 
rodile tudi želene sadove. J. S 

Vloga knjižnice 
v turističnem kraju 

Od 4. do 6. oktobra letos je b i 
lo v Radovlj ici s t rokovno p o 
svetovanje slovenskih knjižni
čarjev. Posamezni referati so g o 
voril i o vlogi matičnih občinskih 
knjižnic v kulturnem razvoju 
posameznih občin , o stoletnici 
slovenske bibliografi je in njene 
naloge v bodočnosti , o pos lov
nem združevanju posameznih 
vrst knjižnic ter v e č j e m sodelo
vanju študii.>kih knjižnic. Nas 
zanima referat, ki ga je imel 
knjižničar iz Škofje Loke. in si
cer Knjižnice v turističnem kra
ju . 

V danes vedno bolj razvijajo
čem se turizmu se moramo ozre
ti, kaj lahko nudi tu knjižnica 
turistu in kakšne so njene m o 
žnosti za razvoj . Danes namreč 
turist ni več zadovoljen, da se 
naje in napije, ni niti več zado
vol jen z enostavno in zunanjo 
razlago vod ičev ; spoznati hoče 
zgodovino krajev, ki jih obišče, 
tu ga zanimajo kulturni proble
mi — in tudi v tujini noče biti 
odrezan od vseh dogajanj doma, 
biti hoče na tekočem z aktual
nimi dogodki , zato zahteva d o 
mače časopise, rad tudi seže po 
knjigi iz svoje dežele. Posebno 
gostje, ki se za dalj časa stacio-
nirajo, hočejo kulturno razve
drilo, to je knjige, medtem ko 
za tranzitne goste zadostujejo 
časopisi. Važna je tudi stuktura 
gostov, iz katerih držav največ 
prihajajo, nj ihova izobrazba, 
starost itd. Seveda mora jo biti 
prostori take knjižnice v pri
mernem kraju, s ceste zlahka 
vidni, napis mora biti tudi v tu
jih jezikih, knjižnica mora biti 
odprta skoraj ves dan, v čitalni
ci mora jo biti dostopni razni tu
ristični prospekti v tujih jezi
kih, knjižničar mora znati tu
jemu gostu odgovori t i na infor
maci je o zgodovini mesta, o zna
menitostih bližnjega okoliša, o 
znamenitih možeh, skratka — 
knjižničar lahko tu opravlja p o 
membno vlogo, ki j e žal pri tu
rističnih in gostinskih delavcih 
največkrat zanemarjena, ker 
v id i jo gosta le toliko časa, d o 
kler ima denarnico odprto, nato 
pa ga prepustijo samemu sebi. 
Tak turist se bo potrudil, da 
č imprej izgine in tako mesto 
vnaprej nima zanj nobenega 
čara več. 

Da ni vloga knjižnice tako ne
pomembna, kažejo podatki iz 
Pirana, kjer so vnesli v p ro 
spekt tudi knjižnico in se je za
radi tega obisk gostov v knjiž
nici močno povečal. K l jub juli ju 
in avgustu, ko je za knjižnice 

(Konec na 4. strani) 

Alenka! 
Napisal sem prvo pismo za časopis 

in te prosim, da ga ne vržeš med 
smeti. Pozdravljam te. 

TonCek Kovačec, 
Velika Nedelja 30 

TRGATEV 

V soboto sem izvedel, da bom šel 
v Strmec na trgatev. V nedeljo zju
traj sva se z očetom odpravila z 
doma. v vinogradu sem si vzel svo
jo vrsto in začel trgati grozdje. Go
spodar je naročil, naj najprej po-
trt;amo samo belo grozdje. MoJ ata 
je nosil brento. Trgačt smo bili do
bre volje in smo tudi peli in vriska
li. Ko smo belo grozdje obrali, smo 
šli na stiskalnico. Tekel je sladek 
in dober mošt. Nato smo šli tr,aat 
še črno grozdje. Bilo ga je manj. 
Potrgali smo ga že pred večerom 
in sem šel na stiskalnico teptat 
grozdje. Mošt je tekel v sode. Ko so 
bili polni, smo jih zvalili v klet. 
Dobili smo dobro večerjo. Bil sem 
utrujen in sem šel domov spat. Ata 
je še ostal na stiskalnici, ker je tam 
bilo še delo. 

Na trgatvi je bilo zelo prijetno. 
Tisti mošt sedaj že vre in bo kmalu 
dobro vino. 

Tonček! 
Tvoje prvo pismo je kar zanimi

vo in lepo. Pogum, fant moj, in še 
piši! Kadar doživiš kaj zanimivega, 
malo pomisli, sedi in napiši! 

Praviš, da tisti mošt iz tvoje tr
gatve sedal že vre. Verjamem ti in 
tudi vem, da se bo kmahi spremenil 
v močno vino, ki bo marsikatere
ga krepkega možaka premagalo. 

Ti, Tonček, pa ostani trezen člo
vek in se vinski kaplji nikoli ne 
daj! To ti želim. 

ALENKA 

Alenka! 

Enkrat sem ti že napisal, da smo 
Iz našega starega mlina naredili de
lavnico za očeta, kopalnico in sobo. 
Danes ti opisujem dogodke \^ te le
pe nove sobe in te pozdravljam. 

Franček Kuharic, 
Lešnlca 

NESREČA NA PARKETU 
v novi sobi je dal oče napraviti 

parketna tla, pobarvati stene ter 
prepleskati okna in vrata. Mama 
nam otrokom vedno govori, naj pa

zimo na sobo, da bo več let osta
la lepa. Soba je last nas vseh in tu
kaj tudi jaz spim na divanu. 

Zadnjič sem v sobi pisal nalogo. 
Prinesel sem stekleničko s črnilom. 
Izmaknila se mi je iz rok in padla 
na parketna tla. Ni se razbila, samo 
črnilo se je razlilo. Ustrašil sem se. 
Bežal sem po cunjo in začel brisati 
po tleh. Madež se je še naprej po
znal. Vzel sem košček stekla in z 
njim strgal po parketu. Mučil seffl 
se, in kar sem mogel, sem očistil. 
Odločil semi se. da v novo l°po so
bo ne bom nikdar nosil črnila. 

Franček! 
Taki nesreči, kot je ta tvoja, pra

vim jaz smola. 
Koliko si mogel, toliko si oči

stil parket, drugo pa je morala na
rediti tvoja mama. Pokleknila je na 
tla in ga spet namazala s parketnim 
loščilom. Pa še zloščila ga je. da ji 
je postalo vroče. Črni madež je iz
ginil, tebi pa je ostala izkušnja. Saj 
veš, da vsaka šola nekaj stane. Tu
di ta tvoja, Franček: 

Al .KNKA 

Alenka! 

Moja pisma si vedno objavila in 
hvala ti za odgovore. Dobila serti 
pogum in veselje. Napisala sem to 
pesmico in ti jo pošiljam. 

INlarlja Stager. 
Vičanci 

.JESENSKA 
Ptički letijo v južne kraje, 
hladen v^ter veje maje. 
Zaka.i ptički odietava.io. 
zaka.i nas zapuščajo? 
Prva je odletela ^^sfnvka. 
ki je mladiče odgoiila 
in jih letati naučila, 
da so šli na dolao pot. 
Peruti so razprosirli 
in drugam, drueam odleteli. 
StojiJTi pred h1So, 
gledam v daHavo. 
''ičic>=' k""čem, 

lepo prosim, 
naj kmalu pridejo fSiaj 
in prinesejo pomlaa. 

:-.icka! 

Z veseljem objavljam tudi pesrti) 
co. Otožna je In polna hr»p*>nenJ 
po zlati pomladi. O, prišla bo p* 
^ip-d' Ko bo stala pred hl*o. N 
zagledala drobne ptice, ko ti bo<J 
na lahnih krilih prinašal«^ nn-nl«* 
Lepo bo takrat! 

ALi:.^K.A 



Aco Krajnc in Dušnn Korošec sta vozi la nn 

tretjem rallyiu 
starih 
avtomobilov 

Preteklo soboto in nedel jo j e 
bil tretji avtomobilski rally sta
rih avtomobi lov. Start j e bil v 
Murski Soboti, cilj pa v Ptuju. 
Rallvja se j e udeležilo 58 voza -
čev z najmanj 30 let starimi av
tomobil i . Med njimi j e bilo na j 

več starih fiatov, fordov in 
D K W . Mnogi vozači so bili o b 
lečeni v obleke iz »rojstnih« let 
avtomobi lov . Tako so v staro
modnih oblekah in v starih av
tomobil ih prikazali pogled na 
ceste pred tridesetimi leti. Med 
avtomobil i j e bilo največ oseb
nih. Predvsem pri d o b r o ohra
njenih so se gledalci čudili to -
likoletnemu kl jubovanju v r e 
menskim in drugim neprilikam. 
Občudoval i so predvsem kval i 
teto izdelave in materiala, ki j e 
tol iko let vzdržal. Marsikateri 
gledalec j e pr ipomnil kako pi
kro na račun današnje izdelave 
avtomobi lov . Mnogi vijaki kma
lu popustijo, da ne govor imo o 
pločevini , ki j e zelo tanka in že 
p o prvi zimi rjavi. Mnoge stre
he av tomobi lov puščajo že ob 
najmanjših nalivih. Lastniki n o 
vejš ih av tomobi lov so bili pre
pričani, da s svoj imi av tomo
bili ne bodo mogli sodelovati na 
nobenem avtomobi lskem rallyju, 
ker še deset let ne vzdrži jo . 

V soboto zvečer j e bila v Mur 
ski Soboti najprej spretnostna 
vožnja . Kl jub visoki starosti so 
avtomobil i spretno vozili med 
keglji , prek ploščic, z levim in 
še z desnim kolesom, parkirali 
v provizorični garaži, z vožn jo 
naprej in nazaj. 

V nedeljo zjutraj je kolona 
avtomobilskih veteranov kreni
la proti Mar iboru in nato na
prej proti Ptuju, kjer j e bil cilj 
rallyja starih avtomobi lov. 

V Ptuju je uredilo cilj av to-
- m o t o društvo. Bil j e pred h o 
te lom Poetovio . Okrog poldneva 
so številni gledalci pričakali pr
v e stare avtomobile , katerim so 
sledili še ostali. Ptujčani so bur
no pozdravil i A c a Krajnca in 
sovozača Dušana Korošca, ki sta 
se kot edina Ptujčana udeležila 

rallyja. Vozila sta v mercedcsu 
190 iz leta 1939. Voznika in av
tomobil so bili približno enake 
starosti. V skupni uvrstitvi sta 
dosegla dobro 12. mesto. Pohva
le in pokale so razdelili v p tu j 
skem hotelu. Dolgo kolono sta

rih avtomobilov, ki so j ih za 
dirke za silo uredili in ki so 
stali za hotelom, so si Ptujčani 
radovedno ogledovali . 

Po razdelitvi nagrad sta nam 
udeleženca iz Ptuja povedala, 
da sta se na rallv pripravljala 
dalj časa, posebno pa zadnje 
dni. V starem avtomobi lu j e 
bi lo treba vel iko popraviti in 
celo nadomestiti z novim. Med 
vožnjo nista imela večj ih okvar, 
kl jub temu da kolesa že pre
cej nemirno tečejo in da že vsa 
karoserija čudno ropota z m o 
torjem vred. Med potjo proti 
Mariboru se je snel kabel, ki je 
povzročil le krajši postanek. Na
pako sta hitro ugotovila in jo 
popravila. 

Na koncu razgovora sta še de 
jala, da se bosta rallyja starih 
avtomobi lov udeležila tudi pri
hodnje leto. Z R 

A c o Krajnc in Dušan Korošec z mercedesom iz leta 1939 

FILMSKI IN T V MOZAIK 
JE BB OOKLENKALO? 

Olinka Berova med snemanjem 
filma o Lukreci j i Borgij i 

Je prišel konec slave Brigitte 
Bardot? Znana j e po svojih 
filmskih uspehih in v razgalje-
vanju svojega telesa. Se bolj ali 
manj pa je znana po svojih za
konih. Tako tudi zadnji zakon 
ne gre najbolje in prvi optimi
sti že napovedujejo n jegov k o 
nec. 

Močan udarec pa j e zadel Bri
gitte v zadnjem času, ko so j o 
zavrnili ob snem.anju filma o 
Lukreci j i Borgij i . Njeno mesto 
j e prevzela mlada in lepša C e -
hinja Olinka Berova. 

Veselje 
in mladost 
na ormoškem 
rokometnem 
igrišču 

Pred nedavnim me je pot za
nesla tudi na ormoško rokomet
no igrišče, kjer so imeli o rmoš
ki pionirji svoj športni dan. 
Imeli so srečo, saj j im je bilo 
ta dan naklonjeno izredno lepo 
vreme, ki j e dalo nj ihovemu 
množičnemu športnemu tekmo
vanju še poseben čar in mla
dostno svežino. 

Na igrišču so bili zbrani učen
ci obeh šol, iz Ormoža in iz Har-
deka. Najrazličnejša tekmova
nja — od vaj na orodju, teka 
čez ovire in seveda najbolj pri
ljubljenih iger z žogo — so po
tekala pod geslom: »Pokaži, kaj 
zmoreš in koliko športnega du
ha j e v tvojem mladem telesu!« 
Najbolj zanimivi so bili letoš
nji prvošolčki , ki so se pomerili 
v svojih osnovnih športnih di
sciplinah. Mali cicibančki .so v e 
selo poskakovali po eni nogi, 
preskakovali man j.še ovire in 
uprizarjali druge »akrobaci je« . 
K o t zagrizeni športniki so se 

kosali med seboj , kateri bo prej 
in pravilno pretekel tekmoval
no stezo, na kateri so bile p o 
stavljene številne ovire in zanje 
hude zapreke. Mnogim med nji
mi so od sreče zažarela drobna 
lička, ko jih j e nj ihova tovari-
šica pohvalila, da so dosegli d o 
ber čas in da so pravilno izko
ristili svoje telesne zmogljivosti . 
In kdo ve, če se med temi majh
nimi fantki in deklicami ne 
skriva morda kakšen skrit in 
nadarjen športni talent? 

Prav tako živahno je bilo med 
njihovimi starejšimi vrstniki, ki 
so se pomerili v svoj ih športnih 
disciplinah in igrah — primer
nim njihovi starostni stopnji. 
Kot sem imel priložnost opaziti, 
dajejo v ormoški osnovni šoli 
telesni vzgoj i ustrezno mesto in 
skrbijo za vsestranski duševni 
in telesni razvoj svojih učencev. 
Zavedajo se, da geslo: »Zdrav 
duh v zdravem telesu« ni le for
malna parola in fraza, ki jo ne
štetokrat uporabl jamo in zata

j imo v praksi. Ko t so mi v raz
govoru povedali ravnatelj in te-
lesnovzgojni učitelji osnovne šo
le Ormož, imajo v učnem na
črtu šest športnih dnevov, kar 
je po n j ihovem mnenju zdaleč 
premalo. Tako mestni kot tudi 
podeželski otroci so potrebni v 
svo jem razvoju sistematične in 
načrtne telesne vzgoje , ki j im 
lahko mnogo pr ipomore k vse 
stranskemu duševnemu in teles
nemu razvoju. 

Misel, da imajo kmečki otroci 
dovol j telovadbe doma na p o 
ljih in travnikih, kjer mora jo 
mnogokrat opravljati tudi težja 
kmečka dela, j e zelo zgrešena 
in zmotna ter lahko rodi na 
drugi strani občutne posledice. 
Kot smo že večkrat poudarjali, 
ima v ormoški občini edino os
novna šola v Ormožu svojo te
lovadnico s potrebnimi športni
mi rekviziti. Vse ostale šole v 
občini — razen v Središču ob 
Dravi, kjer uporabljajo te lovad
nico tamkajšnjega T V D Parti
zan, so bolj ali manj prepuščene 
lastni iznajdljivosti in v remen
skim razmeram, ki j im m n o g o 
krat prepreči jo pouk telesne 
vzgoje . Poleti še nekako gre, ko 
se lahko otroci po mili vol j i na-
skačejo na šolskih igriščih, m e d 
tem ko je v zimskem času sta
nje skoraj nevzdržno. Za pouk 
telesne vzgo je v Ormožu bo v e 
lika pridobitev tudi letno kopa
lišče, ki bo v prihodnji kopalni 
sezoni pričelo služiti svo jemu 
namenu. Za šolske otroke bodo 
lahko prirejali plavalne tečaje, 
ki bodo pri pouku telesne kul
ture in pri vsestranskem razvo
ju šolarjev prav go tovo veliko 
pomenili . 

Ob koncu tega obiska pri mla
dih ormoških športnikih sem si 
ogledal še rokometno tekmo, v 
kateri so se pomerili učenci in 
učitelji. Zmagali so učitelji, v en 
dar so j im njihovi učenci delali 
med tekmo precej preglavic in 
jih tudi pošteno oznojili . 

J. S. 

Ormoško rokometno igrišče j e bilo prizorišče in množična ma
nifestacija — »vel ikih« športnih bojev 

Franc Rakuša 
Izkušen lovec, paznik, strelec na glinaste 
golobe, ljubitelj narave in divjadi 

Smo sredi jesenske lovske sezo
ne. Posebno ob sobotah in nede
ljah je slišati pokanje na njivah 
za vasmi. Ob večerih v marsika
teri vaški gostilni najdeš veselo 
družbo lovcev, ki ob pijači razla
gajo svoje dogodivščine. Pred ptuj
skim hotelom je parkiranih veliko 
italijanskih avtomobilov. Blatna 
kolesa pričajo, da so se lastniki 
pravkar vrnili z lova. Večina tu
jih lovcev turistov, ki lovijo v 
ptujski občini, se nastani v ptui-
skem hotelu. Lovske družine iz 
okolice žal še nimajo lovskih do
mov, kjer bi lahko nastanili goste. 

Te dni smo se oglasili pri Fran
cu Rakušu iz Turnišča. pri poklic
nem lovskem pazniku pri ptujski 
lovski družini. Povprašali smo ga 
o tem in onem. Dejal je: 

V tem mesecu smo pričeli lov na 
fazane in zajce. Konec decembra 
bomo lovili žive zajce z mrežo. Ra
čunamo, da jih bomo nalovili okoli 
150. 

— Kako skrbite za stalež divja
di? 

Oktober povrne trud in skrbi 
lovcu, ki čez leto dela in skrbi za 
lovišče. Letos smo vložili v lovišče 
500 fazanov. Na noge smo jim na
taknili obročke, da bomo videli, 
koliko jili bo ostalo. Za osvežitev 
krvi smo vložili tudi deset zajčjih 
družinic. Denar, ki ga dobimo iz 
lovišča, vrnemo v lovi.šče. V okoli
ci farme bekonov imamo tudi za
ščiteno gojitveno področje. V njem 
ni dovoljeno loviti divjadi. Letos 
je zelo dober zajčji stalež. Tudi fa
zanov je veliko. Bila je ugodna 
pomlad. Verjetno bomo imeli še 
več divjadi, kot smo planirali. 

Pozimi damo v naše lovišče 40 
krmišč za fazane in deset za je
rebice. Najpozneje do zadnjega 
oktobra razmestimo krmišča. Vsak 
teden položimo vanje hrano. Tako 
seznanimo divjnd. kje jih čaka po
grnjena miza. ko zapade sneg. 
Sneg preorjemo tudi s plugom. 
Divjad se lahko po poteh spreha
ja in pride do zemlje. Za zajce in 
srnjad imamo kozolcem podobna 
krmišča. Tudi v drugih družinah 
bi bilo dobro, da bi pomagali div
jadi pozimi. Stalež bi se dvignil. 

— Pri hiši imate več lepih lov
skih psov? 

Redim in dresiram lovske pse. 
Trenutno jih imam osem. So krat
kodlaki nemški ptičarji in dve jaz-
bečarki. Pohvaliti moram iazbe-
čarki. ki sta že pri devetih mese
cih starosti našli lisice. Lisice so 
največji škodljivci v lovišču. 

Pretekli mesec sem peljal dve 
ptičarki na mednarodno razstavo 
psov. Med 46 sta bili moji psički, 
Ajša in Ajda po imenu, najlepši. 
Dobili sta pokala in zlato ter sre
brno medaljo. Takoj po prejetih 
nagradah se je zbralo veliko kup
cev, predvsem iz Italije. Ker ju ni
sem hotel prodati, so se zanimali 
za mladiče. 

— Ste že spremljali katero sku

pino tujih lovcev to jesen? 
Iz leta v leto se veča število tu

jih lovcev pri nas, s tem seveda 
tudi zaslužek. Lov prehaja iz špor
ta v gospodarsko panoge, ki je ze
lo koristna. Prvi lovci so že prišli 
iz Švice. Te dni pridejo tudi Ita
lijani. Polovili bodo kakih 250 fa
zanov in 150 zajcev. Kot vsaka 
druga mora tudi naša lovska dru^ 

Franc Rakuša z lovsko puško, svo
jo vsakdanjo spremljevalko. 

žina dati 25 odstotkov planiranega 
lova tujim lovcem. 

— Ali se tako imenovano krivo-
lovstvo res tako širi v ptujski ob
čini? 

Zal je to res. Iz leta v leto le 
več krivih lovcev. Domačini, ki 
hodijo na delo v zahodnoevropske 
države, ob povratlai prinesejo 
orožje, tako imenovane flobertke. 
To so malokalibrske puške. Z nji
mi lovijo vse vrste divjadi. Več
krat zalotim katerega. Lanske leto 
sem dobil dva. ki sta se kar s trak
torjem vozila po polju in streljala 
divjad. Krivolovce sem dobil tu
di ponoči. Takoj ko sem zaslišal 
strel, sem jim sledil. Enega sem 
dobil z že očiščenim fazanom in 
zajcem v torbi, in to ravno v tre
nutku, ko je hotel streljati na sr
njaka. Srnjak je v tistem trenutku 
zatulil in me tako opozoril na kri-
volovca. Kazen zanj ni bila mila. 
•̂la splošno so pa kazni za krivo

lovce premila. Mno^o so krivi tudi 
lovci sami. Divjad zastrupljajo tu
di kmetje, predvsem perjad. z za
strupljeno koruzo. Po .nedolžnem 
zastrupi-ajo jerebice :n fazane, ki 
ne delajo večje škode. 

(Konec na 6. strani) 

Kino 
BUCKOVCI: 13. oktobra — Španski 

film S A M B A . 
G 0 R I ? N I C A : 12. in 13. oktobra — 

ameriški film H A T A R I . 
18. In 17. oktobra — francoski film 
K R O G L J U B E Z N I . 

K I D R I Č E V O : 12. in 13. oktobra — 
ameriški film U B I J A L C I I Z S A N 
F R A N C I S C A ; 

L.IUTOMER: 12. In 13. oktobra — 
ameriSkl film C H A R A D E ; 
IB. in 17. oktobra — jugoslovanski 
film S E D M I K O N T I N E N T . 

TOMA7. PRI ORMOŽU: 13. Oktobra 
— italijanski film K O L O S Z R O -
D O S A . 

Z A V R C : 13. oktobia — ameriški film 
O D T O D D O V E Č N O S T I . 

PTUJ: 11., 12. in 13. oktobra — ja
ponski film N A S O D U S M O D N I 
KA: 15. in 18. Oktobra — ameriS
kl film K D O S E B O J I V I R G I N I J E 
•VVOOLF; 17. oktobra — ameriški 
film M O R I L C A . 

za prlcškega Lufzeka 
Dober den, drogi Prleki no ItJ drUgi, 

kt te oa totl gue vun rt imltel 
Tak kak »te lebko to i t enih por 

Itovllk nazaj preitimall, smo na totl 
Gomili v Slovenskih goricah razdrotli 
provo osjo gnetdo. Udje l o tak laCell 
mlotltl po toten gomllsken turizmi no 
aufbiksi tak ke me Je ie skoro streh 
no se bojin, ke van nemo moga v 
krotken napisati, ke so vročekrvni go-
mllskl aufblksarl na eni veselici tUdI 
stolp prebutall no ga dokraja do | po
dili. 

Te pa poslilSajmo, ke nan Je napisa 
Kokotov Pepek z Gomile: 

Spoštovonl no drogi Lujsl 
VeS, gnes se ti prvi( ogloian no 

te zato najpret lepo pozdrovlan no ti 
želin lop no srefen den. Veš , mnren 
ti tak na krotko napisati, ke si ml Je 
zgodlo to 15. septembra na totl naSI 
prelepi Gomili. Kak dosti drilgih redo-
vednežov srn Sa te tudi )as pogledna, 
l<ak te tota veselica vUnta izpola. V e i , 
se Je bilo še vse kejko lp)ko vredik, 
samo ke so se nekšl Junaki drgoč pire-
tepall, podrli neke mi/ no razlell go-
ston neke punih glažov vina. Totl orga
nizator! so se mi prav milili, ke so mo
gli fcoj k vini vodo nositi no ga v 
boJ.jen imeni malo požegnatl. Ve* , lu j s , 
nafsezodjo pa Je to še tak pametno, 
vačik bi se eni prehitro napill no ie 
bo) ookozall kak Intelegentnl so. 

VeS, fujs, Jas sen dugo ne hteja le
teti, gdo so se zafeli tak pomalen 
božati s plenkaml, gdo pa sen vida, ke 
bi Ichko tudi jas ke fkrpj doba — 
te pa sen |o pje tak vreza dumu k 
svoji ta sloTi, ke Se gneSJI den neven, 
kak so se lebko moje store noge tak 
gemole. Pa veS, (as sen meja srefo ke 
sen ba peS — boj nerodno blo za tiste, 
ki so mell avle no »o ne mogli tak 
naravnof prek krez jive no Sume po-
bennoti. 

Lujs, pridi ali no enkrat k nan na 
eno veselico no nan malo red naredi. 
Postregli mo ti s provin sInvejegoriSkIn 
šnricaron, lebko pa te ttidi s kokoj 
aibnnroj zadenemo. Po želji si lehko 
tiidi bit. Ne nozobi si oblefti kmefkega 
SiiTca, ke boš si lehko v Jen freva du
mu nesa. 

I-epp pozdrove tebi no fsen brolron 
Tednika pošlla Kokotov Pepek iz Go
mile pri .Tiiršincih. 

Pozdrovleni, Pepek! 
Zlo lepo Se mi zdi, ke si si tUdI 

ti zmlsla na mene no si mi lepo opisa 
svoje turistične doživloje s tote go-
niilske veselice. Ciidno se ti zdi, ke blo 
na veselici drgoč malo auibiksa no 
druge prleške fiskulture. Ja veš, prta 
Jeseni je v Prlekijl že tak, ke tote 
športne discipline drgoč pridejo do 
velove. Jabolšnca no šmarnica naredi
lo svojo no še boj rardrožita kif naših 
vrlih Prlekof. Kaj čemo, to Je že od 
negde tak, no da te vena še dale napre 
tak ostalo. Cista zagvišno se to piet 
nede zbojšalo, dokič nemo našln Ilden 
na podeželji priskrbeli še malo drgočišje 
kulturne jiižne kak so navodne kmeč
ke veselice z aufbikson no z drugimi 
špeclalitetaml. Srmo od dela od zore 
do mroka se tiidi ne do živeti, včosik 
se je pač treba tUdI malo drgačik raz
gibati. Pišeš tudi, ke si kumer vujša 
dumu k svoji ta stori. Sron te bodi — 
koki Prlek si mi te ti, če se bojiš, ke 
bi te ker pošteno po glovl fčesna. To 
Je Ja krst, ki ga more fsoki Prlek en
krat skos d joti, drgačik si z menoj ne
ma ke gUCatl. 

Ke mo resen priSa enkrat na toto 
Gomilo, van že dugo obečovlen, samo 
pasko se mete, ke si nebi slučajno, ker 
drUgi treba nesli svojega bleka zave
zanega v domočen kmečken šUrci. Fi
zično Sen boj švoh pa man za to boj 
ojšter Jezik. Ce je treba, pa tUdi tak 
mohnen, ke boš lahko pri belen dne

vi no tunel tte zv t id t , mettc no i « 
ameiiškt no ruskt satelite na nebi la* 
gleda. 

Drogi Kokotlč, naplSi mi le ke « 
drUgIh problemih no težovah, ki vat 
irajflejo v totih krajih. 

Lepo te pozdrovla Lujzelt 
TUdI Vidov Janez Iz Gomile ml Je 

drgoč posla prijazno vabilo. 
Dober den, drogi LujzekI 
2e zodjič enkrat sen te povoba na 

Gomilo, ke bi nan priša pomogat na 
tisti gibajnčni nedeli enih pon gibone 
požreti. Vrag si ga vedi, ge se ml klo-
tlš no stepleš, ke te nega nič na 
spregled. Veš , gibonce so nan hitro 
sfalile — te pa .imo se začeli z glbajnč-
nlmi lopori po keblačah nilotll!. Pje, 
to t! je bila predstova, ki si Jo je bilo 
vredno ogledati. 

Gnes te drgoč vobin, ke prideš na 
Gomilo na Miihlčove kostaje. V totl 
šumi Je 7.aJ prova samopostrežna trgo
vina s kostajl, saj |obok že več neben 
vrag neče zbirati, nafsezodjo pa majo 
kostajl tUdI bojšo ceno kak jabolka. 

Veš, zaj tote jesenske rini se nan 
večkrot zgodi, ke se koka krava na 
Jaboki zndrgne. Toga si niti preveč 
no ženemo k srci, saj totIh krovjlh ro-
gločof tak nemremo nlkan odati, nafse
zodjo pa je govedna še sploh bojša 
od jobok, ki Jih tak že fsoki den na 
trden no mehken piežvekovlemo. 

l e pridi si po kostaje, saj ven ke hI 
moreš v mesti drogo pločati — v totl 
Miihičovi šumi pa jih lehko čista zap-
stuj dobiš. Samo malo se moreš pasko 
meti, ke te nede Hana dobila, te boš 
si premoj amen bog! dUši bogi. Gdo 
se una na breg! zdere te totl kosta-
tov! beroči tak v grabo letijo kak 
zofcl, kdo Jih totl iuršinski jagri tu okoli 
po šumah pregojajo. 

Zaj pa še mon za tebe no za Mar-
Janco iz Avstrije, ki t! večkrot piše 
eno pj-šjo. Piši ti MarJancI, naj ml 
pošle en pakic papirčkov za cigaretle 
zamotovati, ke mi nede trebalo veC 
čikof v cajtnge motati. Saj veš, ke J» 
to ne zdravo, na drugI stroni pa ml je 
že fsa tota politika, ki jo s cajtngaml 
vred skadin -— precik na phiča no jetra 
vdorla. 

Lepo le pozdrovla Vidov Jsnez iz 
Gomile. 

Janez, bog te živi no bodi lepo po-
zdrvvlenll 

Vidiš, tak se reče, ti si mi ded od 
fare no provl Pilek, ki se ne bcj l 
vzeti svinčnika v roke no neke črnega 
na belo napisati. S totimi vašimi gibon-
cami Je resen en vejki križ. Enkrat jih 
mate preveč, drugič pa premalo. Pi-
šeti tudi , ke zaj v MUhlčovl šumi lejst 
kostaje krodnete. Veš , lepo je to gllh 
ne, nafsezodjo pa je resen tak, kak 
provl en pregovor: »Malo rad!, malo 
kradi in pošteno živi!« 

Da majo kostajl bojšo ceno kak 
joboka Je resen en vejki škandol. Pa 
kaj si čemo, če smo v našen gospo
darstvi že tak daleč, ke več ne vemo, 
kaj je sploh še ke vredno no kejko 
je vredno. Da se van krave zadrgovlejo 
z jobokami mate še tak srečo no mate 
lehko včosik koko boljšo pečenko na 
mizi. Vrag »i ga vedi, ke de te, gdo 
nede več ne jobok no ne krof. Te pa 
mo se vena Prleki resen začeli na 
kostajih zadrgovatl. JoJ, j o j , kon plU-
vlemo? 

Moja seka ]e duma lUdl že tak Iz-
biršna grotala, ke še samo ta boJSa 
joboka žere. Negi Je pre cula, ke v kme-
tistvl že dugo o nekakšni specializa
ciji plozamo, pa se Je tUdI una samo na 
kanarie Specializirala. Vrag Se se za-
drgnoti neče. 

Pište ml na moj stori anfres no ml 
nič ne zamerte. 

Samo vaS Lujzek 
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Nenavadno drevo v ormoškem parku 
O b tem naslovu boste ver je tno 
rekli, da j e malce nevsakdanji 
in čudaški. Toda kot vidi te na 
posnetku, povsem ustreza svoj i 
vsebini. K o m e j e v prejšnjem 
tednu pot zanesla skozi ormoški 
park, ki j e v teh dneh poln j e 
senske idile, se mi j e nudil ta 
nevsakdanji prizor, ki ustvarja 
videz, da j e grajski stolp v b i 

stvu nevsakdanje drevo , ki j e 
zraslo v t e m lepem in mi rnem 
ormoškem kotičku. Da j e fo to 
grafija še lepša, gre zasluga 
predvsem skupščini obč ine Or 
m o ž in tamkajšnjemu s tano
vanj sko-komunalnemu podje t 
ju, ki si z združenimi 
m o č m i prizadevata, da bi 
č imbol j ohranili to o rmoško 
znamenitost, ki j e bila v l e 
tošnjem letu deležna že p r epo -

trebne obnove . Dela še niso k o n 
čana. V notranjosti gradu tre
nutno obnavl ja jo nekatere zna
menite freske, ki j ih j e že načel 
zob časa. Pri skupščini obč ine 
Ormož in v s tanovanjsko-komu-
nalnem podjet ju Ormož meni jo , 
da j i m bo uspelo v nekaj letih 
ormoški grad v celoti obnovi t i 
in ga ohraniti poznejš im r o d o 

v o m . 
Ce se boste kdaj mudili v o r 

moškem parku, si ne pozabite 
ogledati tega nevsakdanjega pr i 
zora. V bližini j e znamenita o r 
moška vinska klet, ki vas b o 
»inspirirala«, da boste vzeli v 
roke fotografski aparat ter z 
malo domišl j i je registrirali p o 
srečeno igro narave in delo č l o 
veških rok. 

J. S. 

Krajevna skupnost Ptuj 
V PRIPRAVI SO NAČRTI 
ZA UREDITEV 
STUDENČNICE 

Na krajevni skupnosti v Ptu
ju s m o izvedeli, da že pr iprav
ljajo načrte za uredi tev potoka 
Studenčnica na Bregu. 2 e letos 
b o d o načrti razgrnjeni in o b č a 
ni b o d o lahko dali k načrtu s v o 
j e pr ipombe. 

Studenčnica j e bil do nedav
nega še edini čist potok in za
dovo l j iv izvir vode . Pr imeren j e 
bil tudi za r ibogojs tvo in č o l 
narjenje. V zadnjem času se j e 
zaradi pomanjkanja v o d e spre

menil v zeleno lužo. V n jem j e 
m.inimalen pretok vode. Vsa ne
snaga ostane na površini. S t ro
kovnjaki , ki so si potok ogledali, 
so mnenja , da bi ga lahko ure
dili le z regulaci jo. Potok bo tre
ba zožiti, nekol iko poglobit i in 
urediti obrežje . Tako bi nastal 
zadovol j iv padec. Odtok v o d e bi 
bil Hitrejši. Nesnago bi odteka
joča voda odpravila. Z. R. 

Gradbeno parcelo v izmeri 
6,5 a ob asfaltni cesti v bliž
nji okolici Ptuja proda UNI-
VERZALPROMET, predstav

ništvo Ptuj, Krempljeva 8 

Radijski program 
RADIJSKI PROGRAM 
OD 13. DO 19. OKTOBRA 1968 

NEDELJA, 13. Oktobra 196S 
6.00—8.00 Dobro jutro! — vmes ob 

6.05—6.20 Poročila 6.30 Informativna 
oddaja 7.00—7.10 Poročila 7.20 Infor
mativna oddaja 7.30—7.45 Za kmetij
ske proizvajalce 7.50 Informativna 
oddaja 8.00 Poročila 8.05 Radijska igra 
za otroke 8.45 Skladbe za mladino 
9.00 Poročila 9.05 Dober dan vam že
li Jurij Souček 10.00 Poročila 10.05 
Se pomnite tovar i š i . . . 10.30 Pesmi 
borbe in dela 10.45—13.00 Poslušalci 
čestitajo — vmes ob 11.00—11.15 Poro
čila 11.50—12.00 Pogovor s poslušalci 
12.00—12.10 Poročila 13.00 Poročila 13.15 
Vedri zvoki 13.40 Reportaža 14.00 Po
ročila 14.05 Nedeljski operni kon
cert 15.00 Poročila 15.05—16.00 Zabav
na glasba — vmes ob 15.30—15.45 Hu
moreska tedna 16.00—17.30 Zabavna 
glasba — vmes ob 17.00 Poročila 
17.30 Radijska igra 18.43 Violinist 
Franco Gulli in ansambel Slavko 
Osterc 19.00 Lahko noč, otroci! 19.10 
Obvestila 19.15 Glasbene razglednice 
19.30 Radijski dnevnik 20.00 »V ne
deljo zvečer« 22.00 Poročila 22.15 Se-
renadni večer 23.00 Poročila 23.05 
Literarni nokturno 23.15 Zaplešimo 
24.00 Poročila. 

VS.^K D A N R A Z E N NEDELJE: 
4.30—8.00 Dobro jutro! — vmes ob 

4.45 Informativna oddaja 5.00 Poro
čila 5.30 Vremenska napoved 5.45 In
formativna oddaja 6.00 Radijski 
dnevnik 6.30 Informativna oddaja 
6.50 Za vas 7.00 Poročila 7.25 Infor
mativna oddaja 8.00 Poročila, radij
ski in TV spored. 

PONEDELJEK, 14. oktobra 1968 
14.00 Poročila 14.05 Lahka glasba 

14.35 Poslušalci čestitajo 14.55 Kre
ditna banka Ljubljana 15.00 Radij
ski dnevnik 13.20 Glasbeni inter-
mezzo 15.40 Poje zbor »Kolo« iz Ši-
benika 16.00 Za vas 17.00 Poročila 
17.05 Georges Bizet: odlomki iz ope
re Lovci na bisere 18.00 Poročila 
18.15 »Signali« 18.35 »Interna 469« 19.00 
Lahko noč, otroci! 19.10 Obvestila 
19.15 Pevka Elda Viler 19.25 EP 19.30 
Radijski dnevnik 20.00 Koncert or
kestra Moskovske filharmonije — 
v odmoru KULTURNE DIAGONA
LE 22.00 Poročila 22.15 Za ljubitelje 
jazza 23.00 Poročila 23.05 Literarni 
nokturno 23.15 Pevci zabavne glasbe 
24.00 Poročila. 

TOREK, 15. oktobra 1968 
14.00 Poročila 14.03 Glasbeno 

ustvarjanje mladih 14.23 Lahka glas
ba 14.55 Kreditna banka Ljubljana 
15.00 Radijski dnevnik 15.20 Glasbe
ni intermezzo 15.45 Jezikovni pogo
vori 16.00 Za vas 17.00 Poročila 17.05 
Igra simfonični orkester 18.00 Poro
čila 18.15 v torek na svidenje 18.45 
Družba in čas 19.00 Lahko noč, otro
ci! 19.10 Obvestila 19.13 Pevec Stane 
Mancini 19.25 EP 19.30 Radijski 
dnevnik 20.00 Radijska igra 21.10 
Glasbena medigra 21.15 Deset me
lodij 22.00 Poročila 22.15 Skupni pro
gram JRT 23.00 Poročila 23.05 Li
terarni nokturno 23.15 Plesni orke
stri in ansambli 24.00 Poročila. 

SREDA, 16. oktobra 19G8 
14.00 Poročila 14.05 Koncert za od

dih 14.35 Poslušalci čestitajo 14.55 
Kreditna banka Ljubljana 15.00 Ra
dijski dnevnik 15.20 Glasbeni inter-
mezzo 15.40 Naš podlistek 16.00 Za 
vas 17.00 Poročila 17.05 Mladina sebi 
In vam 18.00 Poročila 13.15 Odskoč
na deska 18.40 Naš razgovor 19.00 
Lahko noč, otroci! 19.10 Obvestila 
19.15 Glasbene razglednice 19.25 EP 
19.30 RadijsKi dnevnik 20.00 TI in 
opera 22.00 Poročila 22.15 S festiva
lov jazza 23.00 Poročila 23.05 Literar
ni nokturno 23.15 Lahko noč 24.00 
Poročila. 

ČETRTEK, 17, oktobra 1968 
14.00 Poročila 14.05 »Mladina poje« 

14.25 Operetne melodije 14.45 »Me

hurčki« 15.00 Radijski dnevnik 15.20 
Glasbeni intermezzo 15.40 Recital vi-
olista Pavla Skabarja 16.00 Za vas 
17.00 Poročila 17.05 Simfonični kon
cert 18.00 Poročila 13.15 Iz naših stu
diov 18.45 Naši znanstveniki pred 
mikrofonom 19.00 Lahko noč, otroci! 
19.10 Obvestila 19.15 Pevka Marijana 
Deržaj 19.25 EP 19.30 Radijski dnev

nik 20.00 Četrtkov večer 21.00 Lite-
larni večer 21.40 Glasbeni nokturno 
22.00 Poročila 22.15 Komorno glasbeni 
večer 23.00 Poročila 23.05 Literarni 
nokturno 23.15 Zabavne melodije 
24.00 Poročila. 

PETEK, 18. oktobra 1968 
14.00 Poročila 14.05 Laiika glasba 

14.33 Poslušalci čestitajo 14.55 Kre
ditna banka Ljubljana 15.00 Radij
ski dnevnilj 15.20 Glasbeni inter
mezzo 15.40 Turistična oddaja 16.00 
Za vas 17.00 Poročila 17.05 Človek 
in zdravje 17.15 Koncert po željah 
18.00 Poročila 18.15 Zabavna glasba 
13.40 Na mednarodnih križpotjih 
19.00 Lahko noč, otroci! 19.10 Obve
stila 19.15 Pevka Metka Stok 19.25 
EP 19.30 Radijski dnevnik 20.00 Poje 
zbor Slovenske filharmonije 20.30 
Iz filmov in glasbenili revij 21.15 
Oddaja o pomorščakih 22.00 Po
ročila 22.13 Simfonična glasba 23.00 
Poročila 23.05 Literarni nokturno 
23.15 Lalako noč 24.00 Poročila. 

SOBOTA, 19. oktobra 1968 
14.00 Poročila 14.05 Glasbena prav

ljica 14.20 V vedrem ritmu 14.55 Kre
ditna banka Ljubljana 15.00 Radij
ski dnevnik 15.20 Glasbeni inter
mezzo 15.40 Naš podlistek 16.00 Za 
vas 17.00 Poročila 17.05 Gremo v ki
no 17.35 Trije primorski zbori 18.00 
Poročila 18.15 Pravkar prispelo 18.50 
S knjižnega trga 19.00 Lahko noč, 
otroci! 19.10 Obvestila 19.15 Ansambel 
Jožeta Privška 19.25 EP 19.30 Radij
ski dnevnik 20.00—21.30 Zabavni mo
zaik — vmes ob 20.30—20.50 Radijska 
igra 21.30 Iz fonoteke radia Koper 
22.00 Poročila 22.15 Oddaja za izse
ljence 23.00 Poročila 23.05 S pesmijo 
in plesom v novi teden 01.00 Poro
čila. 

Radio Ptuj 
OD 13, do 19. OKTOBRA 1968 

NEDELJ.\, 13. oktobra 
10.30 Tedenski pregled poročil in 

obvestila. 11.00 Nove plošče Jugoto-
na. 11.10 Aktualni razgovori pred 
mikrofonom, magnetofonski zapis o 
delu kulturno-prosvetnih organiza
cij in reportaža Iz naših delovnih 
kolektivov. 11.45 Propagandna odda
ja. 12.00 Čestitke in želje poslušal
cev. 

PONEDELJEK, 14. oktobra 
15.30 Šport in glasba iz fonoteke. 

IG.OO Radijska univerza in odgovori 
poslušalcem. 16.30 Obvestila in eko-
nomsko-propagandna oddaja. 

TOREK. 13. oktobra 
15.30 Poročila, sestavki in obvesti

la. 16.00 Čestitke poslušalcev. 16.15 
Reklamna oddaja. 16.30 Kar ste iz
brali, predvajamo. 

SRED.̂ V, 16, oktobra 
15.30 Z mikrofonom med mladimi. 

16.00 Obvestila in propagandna od
daja. 16.30 Kar ste izbrali, predva
jamo. 

ČETRTEK, 17. oktobra 
15.30 Poročila, magnetofonski za

pisi in obvestila. 16.00 Zbiralci plošč 
pred mikrofonom. 16.40 Ekonomsko-
-propagandna oddaja. 

OB PETKIH NI SPOREDA 

SOBOT.\ , 19. oktobra 
15.30 Poročila, sestavki in obvesti

la. 16.00 Čestitke poslušalcev. 16.15 
Reklamna oddaja. 16.30 Oddaja Novi 
posnetki — nove plošče. 

v ostalem času preiiaša spored 
RTV Ljubljana. 

SKRB ZA STAREJŠE 
OBČANE 

Komisi ja za socialna vpraša
nja pri krajevni skupnosti v 
Ptuju j e pretekli teden pričela 
popisovati vse starčke nad 70 
let starosti. Člani komis i je b o d o 
v kratkem obiskali vse občane 
na področju kra jevne skupnosti . 
Po evidenci b o d o izdelali pose 
ben dokument , ki bo služil k ra 
jevn i skupnosti in d rugim s luž
bam pri reševanju socialnih in 
drugih problemov. Na podlagi 
dokumentaci je bo dajala k ra jev
na skupnost mnenja za pr izna
nje socialne podpore, pri odpisu 
bolniških stroškov in podotano, 

Z e iz prve ev idence j e razvi
dno, da živi na o b m o č j u kra jev
ne skupnosti osem občanov, sta
rih nad 90 let. Našli so tudi naj 
starejšo občanko Nežo Osvaid 
iz Brstja 3, ki bo letos dopolni la 
97 let. Druga najstarejša je P tu j -
čanka Marija Damiš iz Prešer
n o v e ulice. 

Z . R. 

Drava - Žalec 7:0 (1:0) 
V tekmi, ki je bila prej prijatelj

ska kot prvenstvena, je domače mo
štvo kar z visokim rezultatom pre
magalo enajsterico iz Žalca. Rezul
tat 7:0 ne ustreza dejanskemu sta
nju na terenu, saj je bila enajsterica 
Diave dosti boljša in če bi bil re
zultat dvoštevilčen, bi bJl realen. 

S to zmago se je Drava povzpela 
na prvo mesto v svoji skupini, z 
dvema točkama prednosti pred 
Steklarjem in Velenjem, ki sta kan
didata za prvo mesto. 

Dosedanji uspehi Drave v tem pr
venstvu dajejo upanje, da bo konč
no Ptuj Imel svojega predstavnika v 
slovenski ligi. 

Naslednjo nedeljo (13. oktobra) bo 
Drava gost Steklarja iz Rogaške 
Slatine. Od te tekme je odvisno na
daljnje tekmovanje za prvo mesto. 
Igralci Drave upajo, da bo prišlo v 
Rogaško Slatino dosti njihovih sim-
patizerjev, da jih bodo med tekmo 
podprli, kar je v hudih trenutkih 
odločilnega pomena. S. V, 

Vloga knjižnice v turisti
čnem kraju 

(Nadaljevanje s 4. strani) 

mrtva sezona, j e bi l obisk nad 

poprečjem, in to od tujih g o 

stov. Vsak tudi gre rad iz h ru

pa posedet za nekaj minut v tih 

prostor in si v miru kakšno 

stvar prebere. 

Ta referat sem omenil zato, 
ker ima pi'av ptujska študijska 
knjižnica tu izredne možnosti . 
Za to govor i bližina avstrijske 
m e j e in prav bogat fond nemške 
literature, čeprav že malo zasta
rele, ki bi pa vendar pritegnila 
marsikaterega turista. In ne sa
m o to. Knjižnica hrani precej 
dragocenih knjig, med drugim 
tudi inkunabule, in marsikatera 
skupina bi si j ih ogledala, če b i 
vedela zanje oziroma če bi j ih s 
t em seznanili s turist ičnim p r o 
spektom. V tej smeri bi mora lo 
delovati turistično društvo in 
pomagati študijski knjižnici — 
in tako bi marsikateri gost .še 
in še prišel. Knjižnica hrani na 
pr imer bogato literaturo iz z g o 
dovine Ptuja in okol ice, kar b i 
zanimalo domačine in turiste. 
Zraven tega ima knjižnica več 
del v nemškem jeziku o z g o d o 
vini slovenske in avstrijske Šta
jerske. Knjižnica hrani v e č fran
coskih, italijanskih in angleških 
del iz 18. in 19. stol. Marsikate
ra skupina bi si z ve l ik im zani
man jem ogledala najstarejše 
s lovenske tiske. Seveda bi v t e m 
primeru morale biti na v o l j o 
stalne vitr ine in vnaprej pri jav-. 
Ijene skupine. Studijska kn j i ž 
nica b o po preselitvi te stvari 
ver je tno lažje urejala. Moral i 
bi pa imeti na v o l j o tudi več tu
j ih časopisov — sedaj j ih zaradi 
skromnih finančnih sredstev ni 
mamo, posebno bi morali zaradi 
bližine Avst r i je prednjačit i ča 
sopisi in revi je v nemščini. T u 
j e tudi važen odnos knj ižničar
ja d o turista, ki pr ide po kakšne 
informacije . Knjižnica bi naj 
včasih priredila tudi kakšno 
manjšo razstavo iz zgodovine 
domačih krajev, slikarjev in p i 
sateljev. Se enkrat poudar jam, 
da ima lahko knjižnica p o 
m e m b n o v logo informatorja v 
razvoju turizma ter o b pomoč i 
turističnih organizacij te n jene 
v loge ne g re zanemarjati. P o 
sebno b o to prišlo do izraza v 
pr ihodnjem letu o b praznovanju 
1900-letnice Ptuja. 

E. J. 

Franc Rakuša izkušen 
l o v e c . . . 

(Nadaljevanje s 5. strani) 

— Lansko leto ste bili drugi naj
boljši strelec na glinaste golobe v 
državi. Premagal vas je edino vaš 
sin Rudi? 

Letos sem imel na državnem pr
venstvu manj sreče. Dosegel sem 
osmo mesto. Rudi pa drugo. Kon
kurenca je vedno hujša. V Ptuju 
sva z Zorčičem pričela prva stre
ljati na glinaste golobe. Bil sem 
dolga leta prvak. 

Prav prijetno je bilo poslušati 
izkušenega lovca, ki ljubi naravo 
in divjad. Povabil nas je na lev. 
Ob priložnosti vam bomo poročali 
z lova. Upamo, da bomo v sprem-
st\-u tako izkušenega lovca marsi
kaj doživeli. 

Mali ogiasi 
Coln za ribiča (5 m dolg) v dobrem 

stanju prodam. Budina 44. 
Nujno prodam zastavo 750, letnik 

1964, zaradi dograditve hiše. V ra
čun vzamem tudi ček. Ogled v so
boto in v nedeljo od 15. ure dalje. 
Spodnja llajdina 111. 

Manjše stanovanje ali vsaj neoprem-
Ijeno sobo v Ptuju iščeta zakonca. 
Naslov v upravi. 

Ugodno prodam televizor, električni 
Si\alni stroj (cikcak) in hladilnik. 
Nemec, Rajčeva 1, Ptuj. 

Lepo, enosobno stanovanje v Mari
boru, Koroška cesta 26, zamenjam 
za manjše dvosobno v Ptuju. Po-
.Tasnila pri Spanerju, Ptuj, Kremp
ljeva 10. 

Ugodno prodam dobro ohranjeno 
motorno kolo maxi, dve čeladi, 
dve usnjeni suknji in hlače. Na
slov v upravi. 

Stanovanje nudmi zakoncema za po
moč v gospodmjstvu. Cartl, Zgor
nja Hajdina 54. 

Prodam leto dni staro telico. Franc 
Mere, Brstje 35. 

Ugodno prodam malo rabljen mo
ped. Naslov v upravi. 

Gradbeno parcelo ali starejšo hišo 
v bližini hajdinske postaje kupim. 
Naslov v upravi. 

Odlično ohranjen električni štedil
nik takoj poceni prodam. Vpra
šajte v Lackovi 7, Ptuj. 

Šofer kategorije A , B, C in E z zna
njem kovinske stroke išče zaposli
tev. Naslov v upravi. 

Prodam šivalni stroj singer, P9lij'«-

no črno marmornato ploščo 
130x60 cm, dve veliki ogledali z 
okvirom, razne tekstilne stvari in 
starinske predmete. Ogled na do
mu Zagrebška 41, Ptuj. 

8,50 ba posestva vseh kultur ali sam 
vinograd (48 arov) s hišo ui gospo
darskim poslopjem zaiadi bolezni 
prodam. Martin Hercog, Cirkula
ne 1. 

Iščem majhno enosobno alt enom-
polsobno stanovanje v Ptuju. Po
nudbe na upravo pod vsuho<. 

Takoj sprejmem \eO kvalificiianih 
in nekvalificiranih mizarjev. Plača 
po dogovoru. Fianc Ljubeč. Stroj
no mizarstvo, Rajšpova 5, Ptuj. 

Rokomet 
DRAVA — MEDVODE 16:11 (8:G) 

Na igrišču rokometnega kluba 
Drava sta se moštvi sestali v na
slednjih postavah: 

MEDVODE: Horvat, Jordan 3, Ver-
kovič, Smolič, Fajs 2, Knific 4, Stlm-
nikar, Stupnišek, Arsenovič, Kris
tan. 

DRAVA: Podpadec, Grame, Cafu-
1a 5, Strašek 1, Rozman 3, Gašper-
šič, Kukovec 3, Zuran, Cimerman, 
Jurkovič 4, Crešnik. 

Novinec v .slovenski ligi Medvo-
domačini kmalu prevzeli pobudo in 
ves čas tekme vodili z nekaj goli. 
Tempo Igre je bil zelo počasen, ak
cije so večkrat ostale nekončane, 
strelci pa so netočno streljali na gol. 
Drava ni izkoristila nekaj protina
padov, nasprotnik pa Je imel smo
lo, saj so napadalci večkrat zadeli 
vratnico. Domače moštvo je igralo 
zelo ležerno v obrambi, v napadu 
pa preveč statično. Tekma ni bila 
na primerni kvalitetni ravni. Raz
burljivo je bilo samo takrat, ko je 
vratar Podpadec ubranil dva pro
sta strela. Pri domačih igralcih mo
ramo pohvaliti prodornega strelca 
Cafuta in vratarja Podpadca, pri 
gostih pa Knifica. Po 7. kolu slo
venske rokometne lige je rokomet
ni klub Drava na 5. mestu. 

V nedeljo so mladinci Drave pre
magali ekipo Šoštanja s 13:9. Igra 
je bila borbena, vendar so domači 
igralci zelo slabo streljali. Najboljši 
pri domačinih je bil Zlatko Grame. 

C M 

CENE 
povrtuine in sadja v ptujski poslo
valnici Povrtninc (pri Magdi) 

Krompir 0,75, čebula 1,90, zelje 0.60, 
ohiovt 1, paprika 1,90, paradižnik 
2, korenje 2, grozdje 2,80, jabolka 
i.20, hruške 1,50, limone 7, solata 1,20, 
kislo zelje 1,50 česen 10, jajca 0,35, 
kostanj 1,50, fižol 3,90, pšenica 1.30, 
grozdje za predelavo (belo) 1,40, 
grozdje (rdeče) 1,20. 

V poslovalnici prodajajo do 
vključno 20. oktobra jabolka za 
ozimnico, in sicer bobovec po 0,90, 
boskop po 1,10, kanado po 1,10, bau-
manovo reneto po 1,10, zlato par-
meno po 1,20 in jonatan po 1,30 din 
za kilogram. 

T V spored 
OD 13. DO 19. OKTOBRA 1968 
NEDELJA, 13. Oktobra 

9.35 Ansambl Mihe Dovžana 10.00 
Kmetijska oddaja 10.45 Ne joči, Pe
ter 14.45 Balkansko prvenstvo v na
miznem tenisu 16.15 Saga o Forsytih 
17.05 TV kažipot 17.25 Pot v začetek 
18.15 Posnetek nogometne tekme 
Avstrija — Nemčija 19.45 Cikcak 
20.00 TV dnevnik 20.30 Vijavaja 20.35 
Zabavno glasbena oddaja 21.30 
Športni pregled 22,00 Atletika 0.45 
Poročila. 

PONEDELJEK, 14. Oktobra 
9.35 TV V šoli 10.30 Ruščina 11.00 

Osnove splošne izobrazbe 14.10 Ma
džarski TV pregled 14.25 Poročila 
14.30 Atletika 16.20 Propagandna od
daja 16.30 Olimpijski filmski pre
gled 18.00 Po Sloveniji 18.20 Propa
gandna medigra 18.25 O potretiah 
otrok in pravicah staršev 18.50 Re
portaža 19.20 Vokalno instrumental
ni solisti 19.50 Cikcak 20.00 TV dnev
nik 20.30 Vijavaja 20.35 Andrej Po
gačnik: Težave z neko generacijo 
21.35 Srečanje s Francetom Bevkom 
21.55 Poročila 22.00 Atletika (do 24.00). 

TOREK. 15. oktobra 
9.35 T V v šoli 10.30 Angleščina 

11.00 Osnove splošne izobrazbe 14.25 
Poročila 14.30 Atletika 16.20 Propa
gandna oddaja 16.30 Olimpijski film
ski pregled 18.20 Risanka 18.35 Praz
nik na Krasu 19.05 Kmetijstvo v 
slovenskem gospodarstvu 19.55 Cik
cak 20.00 TV dnevnik 20.30 Vijavaja 
20.40 Druščina prevarantov 22.05 Vi
zija 22.30 Poročila. 

SREDA, 16. oktobra 
9.35 TV v šoli 15.15 Poročila 15.25 

Atletika 16.20 Propagandna oddaja 
16.30 Olimpijski Jlilmski pregled 18.00 
Pisani trak 18.20 Ne črno, ne belo 
19.05 Dubrovniške poletne priredit
ve 19.45 Cikcak 20.00 TV dnevnik 
20.30 Vijavaja 20.35 Primož Kozak: 
Kongres 22.30 Posnetek nogometne 
tekme Manchester United — Estu-
diantes 24.00 Poročila. 

ČETRTEK, 17. oktobra 
9.35 TV v šoli 10.30 Nemščina 11.00 

Osnove splošne izobrazbe 14.45 Po
ročila 14.50 Šahovski komentar ve
lemojstra Ciriča 15.10 Atletika 16.20 
Propagandna oddaja 16.30 Olimpij
ski filmski pregled 18.00 Po Slove
niji 18.15 Propagandna medigra 18.20 
Narodna glasba 18.45 Samorastnika 
19.05 Češkoslovaška zabavno glasbe
na oddaja 19.45 Cikcak 20.00 TV 
dnevnik 20.30 Vijavaja 20.35 Saga o 
rorsytih 21.25 Med Benetkami, Gori
co, Kasslom in Gradcem 22.25 Po
ročila. 

PETEK. 18. oktobra 
9.35 T V v šoli 11.00 Osnove sploš

ne izobrazbe 11.30 Francoščina 15.25 
Poročila 15.30 Atletika: posnetek z 
olimpijade 16.20 Propagandna odda
ja 16.30 Olimpijski filmski pi-egled 
18.00 Tiktak 18.20 Mladinski koncert 
19.05 Na poti od Komendo do Ra
dovljice 19.55 Cikcak 20.00 TV dnev
nik 20.30 Vijavaja 20.35 Visoki zid 
22.00 Atletika 24.00 Poročila. 

SOBOTA, 19. Oktobra 
9.35 TV v šoli 14.15 Poročila 14.20 

Atletika 16.20 Propagandna oddaja 
16.30 Olimpijski filmski pregled 13.05 
Poročila 18.10 Jurij Oleša: Trije de
beluhi 19.20 Spreliod skozi čas 39.45 
Cikcak 20.00 TV dnevnik 20.30 Hu-
moristična oddaja Vase Popoviča 
21.35 Muzika in še o čem 22.05 Vesla
nje — posnetek z olimpijade O.io 
Poročila. 

40 nagrad 
razpisuje KREDITNA BANKA PTUJ v svojem 

XVII nagradnem natečaju 

la vlagatelje vezanih vlou. 

Pri žrebanju bodo upoštevani vsi vlagatelji, ki bodo 
od 1. septembra do 3 1 . decembra letos povečali obstoječo 
vezano vlogo ali vezali devizni žiro račun, ali pa na novo 
vložili pri banki najmanj 1000 din in vezali to vlogo na 
hranilnem ali deviznem računu na vsaj 1 leto. 

— Za vsakih 1000 din posebni žrebal listič. i 
— Vloge se obrestujejo po 7 in 8Vi. 
— Vrednost nagrad 30.000 (tri milijone starih din). 
— Vsi vlagatelji so zavarovani za vse primere nezgod. 
— Tajnost in varnost hranilnih vlog — poslovna ob

veznost banke. 

KREDITNA B A N K A P T U J 

DELOVNA SKUPNOST 

OSNOVNE SOLE M A K S A B R A C I C A V CIRKULANAH 

razpisuje naslednji DELOVNI MESTI: 

— predmetnega učitelja telesne vzgoje z diplomo, 
— predmetnega učitelja tehničnega pouka z diplomo. 

Vloge z dokazili o izpolnjevanju pogojev in življenjepi
som naj pošljejo kandidati delovni skupnosti v petnajstih 
dneh po objavi razpisa. Stanovanja ni. 

MODERNE IVlOŠKE OBLEKE 
vseh vrst 

KAVBOJKE 
za dame, gospode in otroke 

SRAJCE, KRAVATE 
idr. 

vam nudi po solidnih cenah 

PETERKA &SOHN 
RADKERSBURG 
Oglejte si našo veliko izbiro! 

Veliko izbiro 

UR, ZLATIH IN SREBRNIH VERIŽIC, ZAPESTNIC 
OKRASKOV 
idr. 

vam nudi po solidnih cenah 

WILHELM HOLLERER 
in-ar 

RADKERSBURG, Uauptplatz 24 

S T R O J N E D E L A V N I C E V P T U J U , R A J S P O V A U L I C A 
S T . 13 , razpisujejo prosto de lovno mesto 

V O D J E P R O D A J E 

POGOJ: visoka ali višja izobrazba ekonomske smeri in 
vsaj dveletna praksa na takšnem ali podobnem de lovnem 
mestu. Kandidat mora biti vojašč ine prost. Osebni d o -
iiodek po pravilniku o delitvi osebniii d o h o d k o v podjetja. 

Kandidati na dostavi jo prošnje na gornj i naslov na jpo
zneje do 21. oktobra 1968. Prošnji j e priložiti: prepis d i 
p lome o končani visoki ali viš j i šoli in kratek življenjepis. 

Z A H V A L A 
Ob bridki izgubi l jubečega moža in očeta 

IGNACA GAJSERJA 
upokojenca iz Skorbc 

se prav prisrčno zahvaljujemo vsem, ki s o nas tolažili 
in vsem, ki so ga spremljali na njegovi zadnji poti. 

Posebej se zahval jujemo vsem sosedom, znancem in 
g. župniku za tolažilne besede. 

Iskrena hvala tudi zdravstvenemu osebju bolnišnice v 
Ptuju za vso skrb v času njegovega zdravljenja. 

Ptuj, dne 5. oktobra 1968. 
Žalujoča žena Vera, hčerka Silva ter drugo sorodstvo 

T E D N I K 
glasilo Socialistične zveze delovnega ljudstva. Izdaja Časopisni 
zavod Ptujski tednik. Ptuj. Heroja Lacka 2. Urejuje urednlSkl od
bor, Anton Bauman (glavni In odgovorni arednlfe), Bogo Hmellna 
lože Slodnjak In Inž. Roman Zavec. Izhaja vsak petek. Teko.* 
račun prt SDK Ptuj, St. 624-3-72. Tiska Časopisno podjetje Mart 
borsM tisk Maribor Svetozarevska 14 Rokopisov ne vračamo 


